
цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.43305    

-0.27%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.36480  

     +0.27% 
Българска народна банка

Sofix: 387.12 

    -0.22% 
 Българска фондова борса

BG40: 114.37 

+0.11% 
Българска фондова борса

Новини ▶ 6
Новини ▶ 8 

Рецесията 
формално 
приключи с ръст  
на БВП от 0.5% 

Пазари ▶ 15

Ирландското 
правителство 
става 
собственик  
на БАКБ

Новини  ▶ 3 Компании ▶ 11

млн. лв. стигна печалбата 
на банките в края на август

Брюксел 
обвини  
летище  
София  
в монопол

Досегашен критик на 
кабинета става здравен 
министър

Петък
1 октомври 2010, брой 186 (4997)

Дървена философия

В Западна Европа 
фирмите масово използват  
сертифицирана дървесина 
в производството си. У нас едва 8 
български компании имат подобен 
сертификат. Браншът очаква  
новият закон за горите 
да ускори процеса  ▶ 4-5

Снимка: Вихър Ласков
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Печеливш
антония Първанова 

Губещ
красимир дачев 

Антония Първанова се окичи с наградата “Eвродепутат 
на годината” в категорията “Здравеопазване”. Първанова, 
която е заместник-председател на групата на Алианса на 
либералите и демократите, беше отличена за  активното 
й участие в сектора на здравеопазването. От 2005 г. спи-
санието The Parliament отличава най-изявилите се евроде-
путати. 

Акциите на “Свилоза” АД, където мажоритарен собственик 
е Красимир Дачев, загубиха 9.09% само в рамките на 
вчерашната сесия. По позицията на компанията бяха 
сключени 11 сделки, в които 50 500 лота смениха собственика 
си. Цената на затваряне се понижи до 1 лв. за акция. 
Пазарната капитализация на дружеството се сви с 3.2 млн. 
лв. до 31.75 млн. лв.

Мнения

По темата “икономика, 
а не религия”. Те винаги 
ще имат запазено място в 
душата на българина. “НЕ-
ВОЛЯТА” е ключов помагач 
за счупената преди 600 и 
повече години българска 
каруца. Поредният “спаси-
тел” на душите, поредни-
ят “помагач” в трудно вре-
ме, ПОРЕДНИЯТ БИРНИК за 
бедния/прост българин. Да 
ни е честит новият (стар) 
полировчик на мозъци. Кол-
кото до тезата на автора 
“Икономика, а не религия” 
- безупречна, но неизпълни-
ма... Никой не може да бъде 
спасен насила. Човешката 
глупост е по-стара от 
Стария завет.

Малко ли са ни доктрините

▶

pari.bg Топ 3

1 Зам.-министър 
е участвал в 
измамна схема 
за източване на 

еврофондове. Над 100 
случая на конфликт на 
интереси по европрогра-
мите засича гражданска 
организация.

2 Стефан Кон-
стантинов е 
предложението 
на премиера за 

здравен министър. За 
него финансите не са 
основният проблем.

3 Сделките с имо-
ти - по-скъпи, но 
затова пък неси-
гурни. Промените 

в Закона за нотариусите 
влизат на второ четене 
с привкус на лобизъм и 
съмнителен ефект за 
имотния пазар.

Добри новини до дупка

След като овладяхме растящата 
дупка в бюджета, намалихме без-
работицата, станахме държавата с 
най-ниска данъчна ставка в Европа 
и само за ден пласирахме облига-
ции за стотици милиони левове, 
нова добра новина озари българ-
ската икономика. По официалните 
данни на НСИ БВП се е повишил 
с 0.5% през второто тримесечие на 
2010 г. спрямо първото (подроб-
ности четете на стр. 8). Честта да 
обяви това като “излизане от кри-
зата” получи, както си му е редът, 
премиерът Бойко Борисов. Малко 
или много странно, но “добрата но-
вина” дойде, след като НСИ за пър-
ви път обяви подобни изчисления 
на тримесечна база, и то след като 
промени методиката си за изчисля-
ване на БВП. И макар обяснението 
на статистиката, че така вече ще 
имаме по-хармонизирана методо-
логия, да звучи логично, усещане-
то за “търсен ефект” си остава.

По данните на НСИ растежът 
идва от увеличението на доба-
вената стойност в строителство-
то, търговията, хотелиерството, 
транспорта и държавното упра-
вление. Продължава обаче спадът 
при финансовото посредничество 
и бизнес услугите, които теори-
ята ни учи, че са двигателят на 
растежа. Едно е ясно - колкото 
повече статистическа информация 

се подава от централния инсти-
тут, толкова по-добри прогнози и 
анализи за движението на иконо-
миката може да се правят. 

Твърде рано е обаче да надуем 
фанфарите, че кризата си е 
заминала, по няколко прости, 
пак чисто статистически при-
чини. Вътрешното потребление 
продължава да бъде ужасяващо 
ниско, а стоковите наличности 
намаляват, което възпира расте-

жа. Това показа анализ на “Ърнст 
и Янг”. През второто тримесе-
чие разходите на потреблението 
спаднаха с 4% на годишна база. 
Очакванията са, че частното по-
требление ще намалее през 2010 
г. с 3%. А когато окончателно се 
закрият работните места, откри-
ти през летния период, шансове-
те безработицата отново да почне 
да галопира са доста големи. И 
понеже при нея няма “изглажда-
не” като при БВП, истината ще 

лъсне още следващия месец. 

Затова е хубаво добрите при-
знаци за възстановяване на 
икономиката да не се развяват като 
байрак, поне докато и очевидно 
остарелите статистически методи, 
показващи годишното изменение, 
не потвърдят този факт. И докато 
потребителите не започнат да 
харчат. Иначе всичко може да си 
остане на ниво запълнени кутийки 
в “Eксел”. 

коментар

Четвъртък
30 септември 2010, брой 185 (4996)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.43695   

-1.11%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.36110   

     +1.12%
Българска народна банка

Sofix: 387.98 

    -0.03%
Българска фондова борса

BG40: 114.24

+0.36%
Българска фондова борса

Компании ▶ 13
Новини ▶ 6

Симеон Дянков: 
Растеж от 3.6% 
догодина 
е изпълним

Застрахователите ще заделят по-големи 
резерви по “Гражданска 
отговорност” 

Клуб Предприемач  
Стара Загора 
▶ 17-31

Компании ▶ 12

Лихвите по 
кредитите 
най-ниски 
от година и 
половина  

На финалната 
права е 
изграждането 
на ТЕЦ “Ей И 
Ес Гълъбово”

Брюксел ни 
глоби с 
13 млн. лв. 
заради 
САПАРД

Новини ▶ 9Търси се 
нова жерТва 
на здравнаТа
реформа

Постът министър на 
здравеопазването се оказва 
най-ветровитото място във всички 
кабинети. Анна-Мария Борисова 
издържа само 5 месеца, 
а предшественикът й Божидар 
Нанев - 7  ▶ 4-5

Мирослав иванов 
miroslav.ivanov@pari.bg

Твърде рано 
е да надува-
ме фанфа-

рите, че кризата 
си е заминала, по 
няколко прости, 
чисто статистиче-
ски причини
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цитат

Надявам се да убедим 
Европейската комисия,  

че ракията е традиционен  
български продукт

Заетост

2.41 
млн. души са наетите лица през 2009 г.  

Спрямо предходната година броят им намалява с 2.5%
▶

 Мирослав найденов, министър на земеделието и храните

Защо членството ни в ЕС беше прибързано
Че не заслужаваме да 
бъдем в ЕС, вече стана 
ясно, след като в сърце-
то на същия този ЕС ви-
цепремиерът Цветанов 
заяви, че приемането на 
България е грешка. Аз 
пък ще ви обясня защо. 
Ще ви обясня защо 
членството ни беше 
прибързано и какво не 
ни достига, за да сме 
достойни за него.

Всъщност отговорът 
не идва от мен, нито от 
министъра на полици-
ята. По индукция той 
идва от социалния ми-
нистър Тотю Младенов. 
През тази седмица той 
роди идеята циганите 
от нашумелия бл. 20 
в Ямбол (онези, които 

От операция 
“Разкварти-

руване” на социал-
ното министерство 
ще рукнат допълни-
телни приходи

сами си го разрушиха с 
железни лостове и чу-
кове и по тази причина 
останаха бездомни) да 
бъдат разквартирувани 
в български семейства, 
за което да плащат “по-
носим” по дефиницията 
на Тотю наем. Разбира 
се! С удоволствие ще 
ги приемем в домовете 
си, само да не забравят 
да си вземат железните 
лостове и чуковете. 
Дори бях решил не само 
да ги пусна да живеят 
в жилището ми, но и 
аз да се изнеса оттам, 
та да не им се пречкам. 
Но после размислих 
и реших да си оставя 
едно килерче, в което да 
се свия - нали все пак 
някой трябва да плаща 

сметките и да изхвърля 
боклука, па макар и 
през балкона.

Но да не забравяме, 
че те ще плащат наем. 
“Поносим”, но все пак 
наем. Ще си го плащат 
стриктно на една и 
съща дата, без да трябва 
да бъдат подканяни за 
това. За нас този наем 
ще си е чист приход и 
това няма да убегне от 
зоркия поглед на финан-
совото министерство.

Нашите домове може и 
да са рай, но не и данъ-
чен рай. Ето защо “по-
носимият” наем, който 
ще ни плащат, ще бъде 
обложен с 50% данък, 
който, бидейки номи-

нално два пъти по-малък 
от наема за нас, ще се 
окаже два пъти по-”по-
носим” от него. Ето как 
от операция “Разкварти-
руване” на социалното 
министерство ще рукнат 
допълнителни приходи 
към финансовото минис-
терство.

С част от тези приходи 
то ще закърпи бюдже-
та и ще доведе дефи-
цита до благоприлични 
нива. С друга част ще 
реформира правосъдна-
та система, създавайки 
специални трибунали 
или посредством други 
някакви напредничави 
проекти. С трета част 
ще подкрепи НАП да 
събира повече пари и 

да дава на социалното 
министерство, за да 
може то пък да ги дава 
на циганите, че да има 
с какво да си плащат 
наема.

И когато този съвър-
шен и добре смазан 
държавен механизъм 
завърти първите си обо-
роти, само тогава вече 
ще сме готови и дос-
тойни да бъдем членове 
на Европейския съюз. 
Само тогава членството 
ни няма да е позорно и 
прибързано. И ще бъде 
ден първи! Ден първи 
от година първа на нова-
та българска история.

*Авторът е рекламен  
консултант

иван Стамболов*  
http://sulla.bg

Топли връзки

ЕК обвини летище 
София в монопол 
Ако изискванията 
не бъдат спазени, 
държавата може 
да бъде съдена в 
Европейския съд

Европейската комисия може 
да съди държавата заради 
поддържане на монопол на 
летище София. Комисията 
стартира процедура, с коя-
то дава два месеца срок на 
България да изпълни задъл-
женията си по европейската 
директива. Обвиненията са, 
че летището ограничава 
достъпа на доставчици на 
наземни услуги.

отворен пазар
Според европейските пра-
вила страните членки тряб-
ва да отворят пазарите си 
за наземни услуги, което 
включва например билетно 
и багажно обслужване на ре-
гистрационните гишета, ке-
търинг, обслужване с горива 
и масла и превозване на път-
ници. “Целта е въздушните 
превозвачи да разполагат с 

най-конкурентоспособните 
наземни услуги, което косве-
но е в полза и на пътниците”, 
обясняват от Европейската 
комисия. 

Ситуация на монопол
Според Брюксел летище 
София налага прекалено 
завишени изисквания за 
одобряване на доставчи-
ците на услуги, поддържа 
летище София в “ситуа-
ция на монопол”, огра-
ничава и дискриминира 
доставчиците на услуги. 
Комисията дава срок от 
два месеца на България 
да се съобрази с изисква-
нията, преди да задейства 
съдебна процедура срещу 
държавата. 

Пореден случай

Софийският районен съд даде ход на делото срещу плевенския бизнесмен красимир Георгиев - красьо Чер-
ния. Според обвинението той е излъгал, че не познава магистрати, докато разпечатките от телефона му 
сочат обратното. Той е разследван и за укриване на доходи и търговия с влияние. Лобисткият скандал с 
красьо Черния доведе до остри критики от европейската комисия, уволнения и наказания на магистрати

▶

СнимкА мАринА АнгеловА

2
▶ месеца е срокът, който 
еврокомисията дава на 
властите за спазване на 
изискванията

Обвиненията
Ограничаване и 
дискриминация 

налагане на прекомерни 
условия за одобряване на 
доставчиците на услуги;

поддържане на летище 
София в ситуация на 
монопол;

 неспособност да 

▶

▶

▶

организира подходящи 
процедури за подбор 
след решението си да 
ограничи броя на дос-
тавчиците на услуги на 
летището;

 неспособност да осигу-
ри недискриминационен 
достъп на доставчици-
те на услуги до летищна-
та инфраструктура.

▶
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Използването на сертифи-
цирана дървесина в произ-
водството по света нараства 
с много бързи темпове. Ако 
допреди няколко години 
дървесината със сертификат 
даваше ексклузивни конку-
рентни предимства на отбра-
ни компании, днес тя вече се 
превръща в глобална норма. 
Водещи компании за произ-
водство и търговия с мебели, 
хартия, опаковки, предмети 
за домакинството, козмети-
ката, а вече и в сферата на 
услугите, например банки, 
в Европа и Северна Амери-
ка започват да се ориенти-
рат изцяло към работа със 
сертифицирани продукти. 
Само след няколко години 
стопанствата и фирмите без 
сертификат няма да намират 
място на тези пазари, смята 
браншът. 

Последни  
на опашката
На фона на всичко това Бъл-
гария изостава значително. 
Едва 13 са фирмите у нас, 
които са се сертифицирали 
и имат правото да произ-
веждат и да търгуват с та-
кива крайни или междинни 
продукти. Това означава, че 
останалите много трудно ще 
успеят да пробият на паза-
рите на Европейския съюз 
или да задържат позициите 
си там, защото изискването 
на сертификат вече е масово 
явление. Основната причина 
е не толкова безхаберието на 
компаниите, колкото малки-
ят брой сертифицирани гори 
в България, което изклю-
чително ограничава източ-
ниците на сертифицирана 
дървесина. 

Само 5% от горите у нас, 
или 217 хил. от общо 4.1 
млн. ха, притежават сер-
тификат за устойчиво уп-
равление и стопанисване. 
Това са едва 12 стопанства 
- 11 държавни и едно част-
но. За сравнение в региона 
Румъния е много по-напред 
в процесите, като там са 
сертифицирани 6 пъти пове-
че гори - над 1.2. млн. ха, и 
близо 30 компании. Подобни 
са цифрите и в Украйна. 
В Полша сертификат имат 
90% от държавните гори, а 
в Литва, Латвия, Естония и 
Хърватия уводната страница 
е вече затворена - всички 

гори имат сертификат за 
устойчиво управление. 

Пазарът движи  
процесите
„Причината за сериозната 
преднина на тези страни 
пред България е, че техни-
те пазари са ориентирани 
предимно към Западна Ев-
ропа, където потребителите 
са по-критични и изискват 
от производителите дока-
зателствa, че продуктите, 
които купуват, не вредят 
на околната среда”, казва 
Живко Богданов от WWF, 
координатор на FSC за Бъл-
гария. Марката FSC е най-
разпространената в света 
сертификационна марка за 
дървесина и продукти от 
дървесина. 

Така, за да си осигурят 
пазар, самите собственици 
са принудени да се сертифи-
цират. „Всеки ден получава-
ме запитвания от български 
фирми, които искат да се 
сертифицират. Те обаче се 
отказват или предпочитат 
да изчакат, когато разберат, 
че сертифицираните гори 
у нас са толкова малко”, 
добавя той.

Първите в България
„В един момент натискът 
от партньорите ни в чуж-
бина стана толкова голям, 
че изборът беше или да се 
сертифицираме, или да за-
губим пазара”, казва Силвия 
Виклянова от К-РБ ООД. 
Компанията от Шумен про-
извежда колчета за зелен-
чукопроизводство изцяло 
за чужди пазари - Франция 
и Италия. „За разлика от 
българския пазар там вече се 
обръща огромно внимание 
на сертификата - просто да 
имаш такъв е нормално и ос-
таналите все повече излизат 
от играта”, уточнява тя. 

Чуждите клиенти са ста-
нали причина и за сертифи-
цирането на „Мултипринт”, 
единствената българска пе-
чатница с FSC сертификат. 
Клиентите ни от Западна Ев-
ропа започнаха все повече да 
настояват. Причината е, че 
сертифицирането е верижен 
процес, който засяга всички 
участници. „Ние можем да 
закупим сертифицирана хар-
тия, произведена от серти-
фицирана дървесина, но ако 

Едва 8 български 
компании са 
стъпили на пазара 
със сертифицирана 
дървесина

печатницата ни няма такъв 
сертификат, и продуктът ни 
не може да носи логото на 
FSC. Ставаме неконкуренто-
способни”, казва и Оля Йор-
данова, директор „Външни 
пазари” на печатницата. 

От 13-те фирми със серти-

фикат у нас 8 са български 
производители. Останалите  
са местните подструктури 
на международни компа-
нии като Simba Toys, Avery 
Dennision или Europapir. 

Една от малкото голе-
ми дървопреработвателни 
компании със сертификат 
на FSC e „Дървообработ-
ване-Велико Търново”, 
която работи с ИКЕА. 
Шведската компания нас-
коро въведе изисквания 
към дървесината и заготов- 
ките, която компаниите 
доставят, а след година 
ще въведе и задължител-

но изискване те да имат 
FSC сертификат. Без него 
великотърновското пред-
приятие трудно ще може да 
работи с ИКЕА. Но не само 
с тях. „Водим преговори 
със сериозни чуждестранни 
клиенти и очакваме тази 
година да сключим догово-
ри с тях за сертифицирани 
продукти. Пазар у нас за та-
кива продукти почти няма. 
Интересуват се фирми за 
износ, тук никой не обръща 
внимание. На мнение сме 
обаче, че в бъдеще продаж-
би по цивилизования свят 
без този сертификат ще бъ-

дат невъзможни”, казаха за  
в. „Пари” от компанията.

Светлина в тунела
Огромна част от горите са 
държавни, което може би 
обяснява защо изоставаме. 
Надеждата е, че новият за-
кон за горите, в който има 
цяла глава за сертифицира-
нето, и натискът на пазара 
ще накарат стопанствата 
да се сертифицират. „Сега 
четири големи регионални 
горски дирекции са в про-
цес на подготовка. Когато 
те вземат сертификат, около 
30% от горите у нас ще са 

Освен да подпомогне 
самото сертифициране 
на гори, държавата може 
да направи и още много. 
Например в Германия 
и Австрия държавната 
администрация ползва само 
сертифицирана хартия. 
Нещо повече - в някои 
страни в ЕС има залегнало 
изискване за обществе-
ните поръчки на всякакви 
мебели и други продукти от 
дърво, както и на хартия и 
канцеларски материали, да 
са само от сертифицирана 
дървесина. Искахме да 
предложим нещо подобно 
да залегне и в новия закон 

Държавата може  
да направи повече

Живко Богданов,
координатор на FSC за България

за обществените поръчки 
у нас, който се подготвя 
сега. За съжаление обаче не 
ни беше обърнато особено 
внимание от Агенцията за 
обществени поръчки.

Сертифицирането 
започна у нас още през 
1998 г., но се движи с много 
бавни темпове. Причината, 
от една страна, е липсата на 
мотивация и нежеланието 
на ръководствата на сто-
панствата, които по редица 
причини предпочитат да не 
сложат ред в компаниите 
си. От друга страна, самото 
ръководство на Агенцията 
по горите за тези години се 
смени толкова пъти, че още 
сме на ниво „мислим по 
въпроса”. Липсва ни и опит, 
направихме доста грешки.
Надявам се новият закон за 
горите да улесни процесите 

Липсват ни основно 
воля, мотивация и опит

Георги Тинчев, 
 началник на сектор „Защитени 
територии” в държавната 
агенция по горите

и да внесе ред. По-важни 
обаче са волята, мотиваци-
ята и желанието на самите 
стопанства. Иначе и без 
новия закон 90% от законо-
вите изисквания са налице, 
но резултатите са слаби.

Направихме 
доста грешки. 

Надявам се новият 
закон за горите да 
улесни процесите

В някои 
страни от ЕС 

сертифицираните 
продукти са 
задължителни 
в обществените 
поръчки

5
▶ процента от горите у 
нас, или 217 хил. от общо 
4.1 млн. ха, притежават 
сертификат

 Новият закон за горите, в който има и цяла глава за сертифициране на гори, трябва да внесе повече ред и да                                ускори процедурите снимка bloomberg▶
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Какво е FSC сертификат  
и как да го получим
Сертифицирането 
е знак за отговорно 
отношение и светъл 
бизнес 

Устойчиво управлявана 
гора или гора с екосерти-
фикат. На мнозина им зву-
чи ненужно и даже малко 
смешно - не са ли всички 
гори еко? Не, не са. Защото 
„еко” не се отнася само 
до ресурса, а до неговото 
управление. 

Еко-, социални 
и икономически ползи
Това означава, че тази гора 
се управлява така, че да не 
изчезне, а се възстановява 
и може да се ползва много, 
много дълго време. Озна-
чава, че в нея няма неза-
конна сеч, която да създава 
сива икономика и вреда за 
държавата. Означава, че 
дърводобивът носи пол-
зи за местното население, 
създавайки работни места. 
Означава, че на работници-
те в гората са предоставени 
добри и безопасни усло-
вия за труд и уважително 
заплащане. И не на по-
следно място, означава, че 
компаниите, които работят 
с такава дървесина, имат 
отношение към отговорно-
то използване на ресурсите 
- нещо, на което развитият 
свят и потребителите в не-
го вече обръщат огромно 
внимание. 

Всичко това се гаранти-
ра със сертификат, a FSC 
е най-разпространеният в 
света. Освен отговорно по-
требление той гарантира и 
проследяемост на продук- 
та чрез система от кодове. 
Също както един колбас 
може да се проследи до 
първоизточника на месото, 
така и една опаковка с този 
знак може да се проследи 
до гората, от която е напра-
вена. Това гарантира светъл 
бизнес и по-добри приходи 
за икономиката.

Как се прави
У нас процедурите се коор-

 Сертифицирането се разпространява сред все повече продукти от дървен 
материал, включително дреболии като моливите снимка FSC.org

▶

сертифицирани”, казва Ге-
орги Тинчев, началник на 
сектор „Защитени терито-
рии” в Държавната агенция 
по горите. Това ще реши 
проблеми като този на фир-
ма К-РБ ООД. „Ние работим 
само с акациева дървеси-
на. У нас тя като цяло не 
е много разпространена, а 
пък сертифицирана такава 
намираме засега само в едно 
стопанство. Това затруднява 
бизнеса ни”, казаха от ком-
панията. 

Нещо повече - липсата на 
устойчиво управлявани гори 
спъва и чужди компании, ко-

ито биха искали да започнат 
производство у нас. 

Новият закон за горите би 
трябвало да внесе повече 
ред. Според Тинчев обаче 
и сега 90% от законовите 
предпоставки са налице, но 
са нужни повече воля и же-
лание от страна на управля-
ващите стопанствата.

Всъщност поне една трета 
от горите да бъдат сертифи-
цирани до 2013 г. беше едно 
от предизборните обещания 
на ГЕРБ. Остава само да го 
изпълнят и така да подадат 
ръка на бизнеса. 

Ани Коджаиванова

Причината да потърсим 
сертифициране по FSC 
станаха именно нашите 
клиенти в Западна Европа, 
но след това започнахме да 
осъзнаваме колко е важно и 
какви ползи носи за приро-
дата, за бизнеса и за всички 
нас. Сертификатът е голямо 
предимство. Той осигурява 
пълна проследяемост на 
произхода на продуктите, 
но много по-важно е, че 
той е сигнал, че искаме да 
работим отговорно, че не 
подкрепяме незаконната 
сеч, че даваме своя принос 
за устойчивото управление 
на горите. Може би една 

оля Йорданова, 
 директор „Външни доставки”  
на „мултипринт” 

компания не създава особе-
на разлика, но ако всички 
направим по една такава 
зелена стъпка, ще имаме 
цяла зелена пътека. Трябва 
повече компании у нас да се 
възползват. 

Сертификатът 
е голямо 

предимство, трябва 
повече компании у 
нас да се възползват

Тенденции
Големите 
не правят 
компромиси

Големи европейски и 
американски компании 
вече изцяло се ориенти-
рат към работа само 
със сертифицирани про-
дукти и компании. 

английската банка 
HSBC използва само сер-
тифицирана хартия 

▶

▶

за всичките си марке-
тингови дейности на 
Острова.

Германските железни-
ци Deutsche Bahn ползва 
FSC хартия за билети-
те, които издават.  

Търговската вери-
га номер едно във 
Великобритания 
Marks&Spencer използва 
само FSC картон за опа-
ковките на продуктите 
си „Food to go”. Тя е поела 
и ангажимент да използ-

▶

▶

ва само сертифицирана 
дървесина в строител-
ството на нови обекти.  

Големи компании за 
опаковки като „Тетра-
пак” и SIg Combibloc пре-
минават към използва-
не на суровини само от 
възстановяема дърве-
сина.

Примерите са стоти-
ци, но изводът е един 
- бъдещето е на дърве-
сината от устойчиво 
управлявани гори. 

▶

▶

По-отговорно, но не задължително по-скъпо
FSC сертификатът ос-
къпява цените на про-
дуктите по веригата, 
но целта не е печалба, 
категорични са компа-
ниите от бранша
Сертифицирането на едно 
горско стопанство за пери-
од от 5 години струва меж-
ду 35 и 40 хил. лв.  според 
Георги Тинчев, началник 
на сектор „Защитени те-
ритории” в Държавната 
агенция по горите. 

Това не е толкова значи-
телна сума за едно стопан-
ство и тя дори не оскъпя-
ва продукцията, защото, 
разпределена на кубик 
дървен материал за 5 го-
дини, означава по няколко 
стотинки надценка. Разби-
ра се, някои стопанства го 
използват като извинение 

да надуят цените”, казват 
от „Дървопреработване 
- Велико Търново”. 

За компаниите цената е 
в пъти по-малко. Серти-
фицираните компании у 
нас смятат, че сумите за 
сертификата не са толкова 
притеснителни за една ра-
ботеща компания. Освен 
това инвестицията 100% 
си струва.

Що се отнася за дос-
тавните цени на такива 
продукти - например на 
сертифицирана хартия, 
от „Мултипринт” казват, 
че много зависи откъде се 
купува. Някои компании 
слагат сериозни надценки, 
но при други, например 
при хартията от Финлан-
дия или Норвегия, почти 
няма такива. Причината 
е, че там сертифицирането 
на горите и компаниите е 

динират от екоорганизаци-
ята WWF. За стопанствата 
изискванията са много-
бройни - законодателни, 
управленски и чисто прак-
тични. За компаниите те 
са свързани с това произ-
водството и съхранението 
на продуктите със и без 
сертификат да са разделени 
и да се води стриктна доку-

ментация. Сертификатите 
се дават след одит, който 
удостоверява дали всичко 
е наред. За стопанствата пе-
риодът на сертифициране 
варира от няколко месеца 
до 2 години в зависимост 
от обема на работа, която 
трябва да се свърши, и раз-
бира се, желанието. Една 
компания може пък да се 

сдобие със сертификат и 
за месец. 

Получаването на серти-
фикат не е краят. Всяка 
година FSC правят пос-
ледващи одити. У нас е 
имало и случай на отнет 
сертификат на горско сто-
панство за неизпълнение 
на изискванията. 

Ани Коджаиванова

отдавна завършил процес 
и цените са регулирани.

Колкото до крайната це-
на на продуктите, то отго-
ворът на компаниите е, че 
дори да има минимална 

надценка, тя е, за да се 
покрият завишените раз-
ходи, а не с цел печалба. 
Просто сертификатът вече 
е норма, а не знак за по-
добър и скъп продукт. 

 Новият закон за горите, в който има и цяла глава за сертифициране на гори, трябва да внесе повече ред и да                                ускори процедурите снимка BlooMBerg▶

снимка SXC.Hu
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По-малко от денонощие 
след уволнението на здрав-
ния министър Анна-Мария 
Борисова правителството 
предложи неин наслед-
ник - зам.-председателя на 
Българския лекарски съюз 
Стефан Константинов. Ми-
нути след официалното му 
обявяване той се появи в 
парламента, съпровождан 
от финансовия министър 
Симеон Дянков, и беше 
представен на депутатите, 
които трябва да гласуват 
кандидатурата му в сря-
да. Въпреки препоръките 
най-накрая постът да бъде 
зает от мениджър Констан-
тинов е поредният лекар 
министър. Основните му 
послания бяха, че иска 

свобода за реформа, но без 
да конкретизира каква, и 
че наболелият проблем с 
финансирането вече не е 
толкова важен. Констан-
тинов беше един от про-
тивниците на здравната 
политика на правителство-
то. Кандидатурата му беше 
приета смесено.

Човекът добре, а 
визията? 
БСП, ДПС и Синята ко-
алиция вече категорич-
но заявиха, че няма да 
подкрепят кандидатурата 
му, ако той не представи 
ясна концепция за крат-
косрочното развитие на 
здравната ни система. И 
ако не докаже, че кандида-

Досегашен критик на кабинета 
става здравен министър 
Опозицията и десните няма да подкрепят 
кандидатурата му, ако не представи ясна 
визия за здравната реформа

 Кандидатът на правителството за нов здравен министър Стефан Константинов бе представен от вице-
премиера Симеон Дянков снимка марина ангелова

▶

Д-р Константинов е 
много умен човек. За да 
постигне успех, той тряб-
ва да постави определени 
условия на работа. Самият 
факт, че не ги е поставил 
още преди да се съгла-
си да стане министър, 
според мен е грешка. Така 
показва, че се съгласява с 
всичко. Надявам се да се 
вслушва повече в Бъл-
гарския лекарски съюз, 
защото досега той яростно 
защитаваше позициите на 
съсловната организация 
за по-добро финансира-
не. Сега обаче трябва да 
застане от другата страна, 
затова няма да му е лесно.

Д-р Динчо Генев,
председател на националната 
асоциация на лекарите в болнич-
ната помощ 

Надявам се 
да се вслушва 
повече в Бъл-

гарския лекарски 
съюз, защото досега 
той яростно защи-
таваше позициите 
на съсловната орга-
низация за по-добро 
финансиране

Константинов не постави 
условия, а това е грешка

Мнения

Ако правителството не смени рязко 
политиката си в здравеопазването, се 

турата му не е само прах 
в очите на лекарите точно 
преди протеста им. За да 
се подготви обаче, д-р 
Константинов има някол-
ко дни на разположение. 
“Пожелавам му успех, си-
ли и нерви да се пребори 
с финансовия министър. 
Иначе ще е поредният 
необходим грешник”, ка-
за здравният министър 
в кабинета “Станишев” 
Евгений Желев. Според 
председателя на Центъ-
ра за защита на правата 
в здравеопазването д-р 
Стойчо Кацаров никой 
министър не би могъл да 
промени положението, без 
правителството рязко да 
смени здравната си поли-
тика - надясно към децен-
трализация, демонополи-
зация в здравеопазването 
и към приватизация на 
общинските болници.

Колегата на Константинов 
д-р Динчо Генев отбеляза 
първата грешка на новия 
здравен министър - не е 
поставил никакви условия, 
преди да се съгласи да по-
еме поста. Това говори, че 
се съгласява с всичко, ко-
ментира председателят на 
асоциацията на лекарите в 
болничната помощ. 

Кратко и набързо 
представяне
“Доктор Стефан Констан-
тинов е заместник-пред-
седател на БЛС, практику-

ващ акушер-гинеколог от 
Кюстендил. На 44 години 
е, женен с едно дете.” Така 
вицепремиерът и финансов 
министър Симеон Дянков 
представи предложението 
на правителството за нов 
здравен министър.

“Най-много ме мотивира 
желанието за реформи, та-
ка че здравеопазването да 
бъде по-добро и за лекари, 
и за пациенти”, бяха пър-
вите думи на Константинов 
като кандидат за здравен 
министър. Той допълни, че 
за него не е толкова важен 
финансовият въпрос, кой-
то вече започва да намира 
решение, и че не е поста-
вил никакви условия, за 
да заеме поста. “Всичко, 
което искам, е да имам 
свобода на действие по 
отношение на реформите”, 
обясни той. 

от другата страна
Константинов беше сред 
най-върлите привържени-
ци на протестите на меди-
цинските работници. Спо-
ред него само твърда ръка 
и решителни действия мо-
же да оправят проблемите 
в здравеопазването. Сега 
обаче се намира от друга-
та страна на барикадата и 
действията му са очаквани 
с огромно нетърпение от 
опозицията и съсловните 
организации.

Радослава Димитрова
Елена Петкова

Не знам критериите, 
по които е бил избран 
Стефан Константинов 
за кандидат за здравен 
министър. За мен са важни 
няколко неща. Щом в 
закона е разписано, че ди-
ректор на болница трябва 
да има квалификация по 
здравен мениджмънт и 
икономика в здравеопаз-
ването, то това трябва 
да важи и за министъра. 
Трябва да познава добре 
шефовете на поне 10 от 
големите болници. 

Ние от СДС заявихме, 
че вече няма да гласу-
ваме доверие в аванс на 
никой министър. Той 
трябва да изпълни няколко 
ангажимента - трябва да 
предостави ясна визия за 
краткосрочното развитие 
на здравеопазването, която 
да бъде разписана по часо-
ве и дати, с определени от-

Д-р ваньо Шарков,
зам.-председател на комисията 
по здравеопазване в парламента

Ако 
Константинов 
е съгласен 

здравните вноски да 
отидат в преходния 
остатък, да не търси 
подкрепа от нас

Той няма да получи 
доверие в аванс

говорници. Той трябва да 
реши проблема с финанси-
рането на болниците, така 
че те да не чакат парите си 
с месеци. Най-важното: да 
каже дали той е съгласен 
отново 800 млн. лв. от 
здравните вноски на граж-
даните да отиват в преход-
ния остатък с бюджета за 
следващата година. Ако е 
така, не можем да дадем 
никаква подкрепа.

Имаме едно притеснение 
- поредният министър 
на здравеопазването идва 
от средите на Българския 
лекарски съюз. Датата 15 
октомври, която БЛС е 
обявил за протест на бъл-
гарските лекари, според 
нас има скрита цел, която 
иска да омаловажи усили-
ята на българските лекари 
за протести. 

На този етап не намирам 
основание да подкрепим 
новия министър, а и не 
сме чули нищо от него, за 
да можем да го подкре-
пим. Но отново правител-
ството се спира на човек с 

Хасан Адемов,
член на комисията 
по здравеопазване от ДПс

На този етап 
не намирам 
основание да 

подкрепим новия 
министър

Още един здравен 
министър идва от БЛС 

профил лекар, а здравео-
пазването е политика. 
Новият министър трябва 
да бъде политик, за да 
лавира между различните 
интереси, да обедини уси-
лията на цялото общество 
в една посока.

▶ Д-р Стойчо  
Кацаров,
председател на Центъ-

ра за защита правата в 

здравеопазването

страхувам, че и Стефан 
Константинов го чака 
съдбата на Анна-
Мария Борисова 
и Божидар Нанев. 
Политиката на 
правителството 
трябва рязко да завие 
надясно
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Лекарският съюз сезира главния 
прокурор за източване на НЗОК 
Срещу здравната 
каса има обвинения 
от няколко страни за 
липсващи пари

Българският лекарски съюз 
е внесъл сигнал до главния 
прокурор Борис Велчев за 
източени 319 млн. лв. от 
бюджета на Националната 
здравноосигурителна каса 
през 2009 г. Това съобщиха 
от пресцентъра на БЛС 
минути след като в парла-
мента депутатката от БСП 
Мая Манолова заяви, че 
от средствата на НЗОК за 
миналата година мисте-
риозно са изчезнали 140 
млн. лв. 

Загубени в цифрите
Председателят на съслов-
ната организация на лека-
рите д-р Цветан Райчинов 
твърди, че от здравните 
вноски, събрани от НАП 
през 2009 г., липсват при-
близително 319 млн. лв. 
Тези задължителни внос-
ки би следвало да са част 
от бюджета на НЗОК за 
миналата година, но не 
фигурират там, се казва 
още в официално стано-
вище на БЛС, изпратено 
до медиите. 

„Ние сме се водили от 
отчета на касата за мина-
лата година. Там тези пари 
липсват, което ни навежда 
на мисълта, че ако не са 
били източени, то са били 
пренасочени неправомерно, 
вместо да се използват за 
здравни грижи”, казва още 
д-р Райчинов. Той допълни, 
че целта на сигнала е да се 
образува следствие, което 
да провери къде са отшили 
средствата.

Според БЛС някои длъж-
ностни лица в Министер-
ството на финансите и в 
НЗОК са действали в про-
тиворечие със Закона за 
здравното осигуряване, 
който предвижда касата да 
разходва парите от здравни 
вноски за здравеопазване.

БЛС алармира за липсва-
щите пари на няколко срещи 

Симеон Дянков отпуска нови 65 млн. лв. за лечебните заведения
Така до края на година-
та болниците ще полу-
чат общо 130 млн. лв.

Министерството на финанси-
те ще отпусне допълнителни 
65 млн. лв. за погасяване на 
отчетените от болниците, но 
неразплатени дейности от 
страна на НЗОК. Това обяви 
самият финансов министър 
Симеон Дянков в парламен-
та. Парите трябва да бъдат 
в сметките на болниците до 
края на октомври.

Тази сума ще се отпусне 
към вече осигурените в бю-
джета на НЗОК 65 млн. лв. 
С тях месечният делегиран 
бюджет на болниците за 
периода август - декември 
2010 г. достигна 80 млн. лв., 
каза още Дянков.

▶ Шефката на НЗоК  
Нели Нешева бе подложена 
 на кръстосан разпит  
в парламента за пропуски 
в отчета на касата  
за 2009 г. 
  снимка марина ангелова

140
▶ млн. лв. липсват от опе-
ративния резерв на каса-
та, твърди мая манолова 
от БсП

Петък 1 октомври 2010  pari.bg

▶ Болниците ще получат повече от очакваните пари до края на годината 
    снимка БоБи тошев

с представители на здрав-
ната каса и на финансовото 
министерство. Засега отго-
вор от тях не е даден.

В същото време в парла-
мента депутатката от БСП 
Мая Манолова заяви, че в 
отчета на НЗОК личи липсата 
на 140 млн. лв. от опера-
тивния резерв на касата. „С 
тези средства трябваше да се 
изплатят дължимите средства 
на болниците, но вече ги ня-

ма”, каза Манолова. Според 
нея от парите на данъкопла-
тците за 2009 г. 55 млн. лв. 
са в неизвестност. Какви са 
точните суми, така не става 
ясно. Отдавна депутати и съ-
словни организации насочват 
общественото внимание към 
факти за източване на НЗОК, 
но всеки път цифрите, които 
цитират, са различни. Преди 
няколко месеца се говореше, 
че от здравната каса са из-

чезнали 60 млн. лв., после те 
станаха 455 млн. лв.

Предишните  
са виновни
„Изчезнали пари от здрав-
ната каса няма”, заяви ка-
тегорично в парламента 
управителят на здравната 
каса д-р Нели Нешева. Тя 
обясни, че когато средства 
от оперативния резерв ос-
танат, преминават в изли-

шъка на касата. Той пък е 
част от консолидирания 
бюджет на държавата.

Тя също така се оправда 
и с факта, че ръководи 
НЗОК едва от май тази 
година и не би могла да 
отговоря за действията на 
предшествениците си на 
този пост. 

 „Аз ще отговарям за от-
чета на бюджета на касата 
за 2010 г.”, каза тя и подка-

ни тези въпроси да бъдат 
насочени към тройната 
коалиция. „Тя е пожелала 
да вкара част от резерва 
на бюджета на касата през 
2008 г. в излишъка и това 
е станало през закон”, до-
пълни Нешева.

Отчетът на НЗОК за 2009 
г. все пак бе приет от пар-
ламента.

Радослава Димитрова
Елена Петкова

319
▶ млн. лв. са изчезнали  
от бюджета на нЗок,  
казват от лекарския 
съюз

Завой
С новите 65 млн. лв. трябва 
да бъдат разплатени по-го-
ляма част от отчетените от 
болниците неразплатени 
125 млн. лв. „Така ще мо-
же да завършат годината 
успешно”, смята Дянков. 
Останалите около 60 млн. 
лв. ще бъдат платени до 
края на януари 2011 г., с 
което е съкратен и срокът, 
който беше до март.

Само преди месец фи-
нансовият министър беше 
категоричен, че болници-
те няма да получат пове-
че от 65 млн. лв. до края 
на годината. Директорите 
им твърдяха, че за нор-
малното функциониране 
на лечебните заведения са 
необходими поне 205 млн. 
лв. Дянков обаче казваше, 

че няма откъде да вземе 
повече пари. Сега обаче 
обяви, че новите средства 
са взети от съкращаване на 
друго перо. Кое е то, той не 
пожела да обясни. 

Догодина 400 млн. лв. 
повече
След последното изказва-
не на финансовия министър 
излиза, че до края на 2010 г. 
болниците ще получат 130 
млн. лв. 

В проектобюджета на 
здравната каса за 2011 г. 
пък е записано, че ще бъдат 
осигурени допълнително 
400 млн. лв. за здравеопаз-
ване в сравнение с 2010 
г., подчерта финансовият 
министър.

Радослава Димитрова
Елена Петкова

Аз не съм 
камикадзе. 
Изчезнали 

пари от здравната 
каса няма. Трой-
ната коалиция е 
пожелала да вкара 
част от резерва на 
бюджета на каса-
та през 2008 г. в 
излишъка и това е 
станало през закон
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Рецесията приключи. За 
пръв път от началото на 
кризата България регистри-
ра положителен ръст на 
БВП от 0.5%, който се от-
чита на база второто спрямо 
предходното тримесечие 
на 2010 г. За разлика от 
дефиницията за навлизане 
в рецесия, когато трябва 
да се регистрира спад в 
повече от две поредни три-
месечия, според теорията 
едно тримесечие растеж е 
достатъчно условие, за да 
бъде обявен край на спада 
на икономиката.

Новината беше съобщена 
от премиера Бойко Борисов 
при откриването на 96-ата 
конференция на ръководи-
телите на статистически 
служби на страните членки 
на Европейския съюз. Но 
той побърза и да добави, 
че “за гражданите цифри-
те не са достатъчни, за да 
кажем, че животът им се е 
променил”. 

Нови изчисления
Всъщност подобно сравне-
ние - БВП на тримесечие 
спрямо предходно триме-
сечие - българската статис-
тика прави за пръв път. Това 
са т. нар. сезонно изгладени 
данни, които се използват 
от статистиците и в други 
държави. Чрез тях може 
да се избегне влиянието 
на сезонността при отчи-
тането на състоянието на 
националната икономика 
на годишна база, което се 
правеше до момента. При 
сравнението на база триме-
сечие се установяват посо-
ката и тенденцията за разви-
тие. Фактът, че имаме 0.5% 
ръст, означава именно това 
- положителна тенденция. 

Рецесията у нас формално 
приключи с 0.5% ръст на БВП 
НСИ за пръв път започна да прави сравнение на тримесечие 
спрямо предходното

Иначе на годишна база в 
края на второто тримесечие 
БВП се свива с 1.4%. Спо-
ред предварителните опера-
тивни данни на НСИ през 
второто тримесечие на 2010 
г. БВП е 16.9 млрд. лв.  

Защо има ръст
Растежът на износа на сто-
ки и услуги е основният 
фактор за първата положи-
телна промяна на БВП на 
база тримесечие към три-
месечие, коментират ста-

тистиците. В същото време 
крайното потребление и 
инвестициите продължават 
да се свиват.

Отчетено е увеличение 
на брутната добавена стой-
ност в строителството, тър-
говията, хотелиерството, 
транспорта и държавното 
управление, образовани-
ето, здравеопазването и 
други услуги и дейност на 
неправителствените орга-
низации. В същото време 
продължава спадът при фи-

нансовото посредничество 
и бизнес услугите. 

С поглед в бъдещето
“Да, по дефиниция реце-
сията свършва. Премиерът 
обаче е прав в коментара 
си, че е важно да се вземат 
под внимание и доходите, 
и просперитетът на самите 
хора, преди да започнем да 
се радваме”, коментира за 
в. “Пари” Лъчезар Богда-
нов, управляващ директор 
на Industry Watch. Според 

него този статистически 
резултат не е много висок 
и въпросът оттук нататък 
е да се предотврати рискът 
от нова рецесия, т.е. да не 
се стига пак до спад на 
БВП за две последователни 
тримесечия. 

Факторите, които може да 
повлияят на резултатите в 
бъдеще, са икономическите 
промени в САЩ и Европа, 
както и икономическата 
политика на правителство-
то, коментира Богданов. 

По думите му трябва да 
се продължи с реформите, 
така че България да става 
по-привлекателно място за 
инвестиции, да се постигне 
стабилност на национал-
ния бюджет и на банковата 
система. 

Така че добре е да има 
ръст на тримесечна база, 
но още по-добре е, ако пра-
вителството успее да го за-
държи по-продължително 
време.

Дарина Черкезова 

България и Турция ще търсят 
европейско съфинансиране 
за газовата връзка
Двете страни излизат 
с обща концепция 
пред Европейската 
комисия

България и Турция вече са 
изготвили обща концепция 
за изграждането на ревер-
сивна връзка между газовите 
системи на двете страни. 
Предстои тя да бъде пред-
ставена пред Европейската 
комисия за осигуряване на 
част от финансирането. Това 
стана ясно след срещата на 
министъра на икономика-
та, енергетиката и туризма 
Трайчо Трайков с турския му 
колега Танер Йълдъз. Сре-

щата се състоя в Истанбул, 
където се провежда Черно-
морският енергиен и иконо-
мически форум (BSEEF). 

Намерението на България 
е тръбата с дължина 76 км на 
българска територия да бъде 
част от бъдещия газопровод 
“Набуко”. Газовата връзка 
би могла да бъде финансира-
на от отпуснатите от ЕС 200 
млн. лв. по плана за възста-
новяване. Наскоро министър 
Трайков обяви, че амбицията 
му е изграждането й да започ-
не след година.

износ на ток
С турския ми колега Танер 
Йълдъз направихме пре-

глед на основните актуални 
теми на енергийното ни 
сътрудничество, каза още 
Трайков. Обсъдена била и 
възможността за износ на 
ток от България към Тур-
ция. Това лято южната ни 
съседка е завършила дей-
ностите по интеграцията на 
турската енергийна система 
към европейската.

Напредък
Само преди седмица минис-
тър Трайков обяви, че с ми-
нистъра на околната среда 
на Гърция Тина Бирбили е 
договорил последните от-
ворени въпроси по спора-
зумението за изграждане на 
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газовата връзка между двете 
страни. Не стана ясно обаче 
дали е постигнато разбира-
не по искането на България 
да притежава 100% от тръ-
бите на българска терито-
рия, а не да са собственост 
на проектната компания, в 
която държавата има 50% 

дял. Даден беше мандат на 
Българския енергиен хол-
динг и гръцката DEPA S.A. 
да продължат преговорите 
по реализацията на проекта 
съобразно постигнатите до-
говорености и сроковете на 
ЕК за усвояване на отпус-
натото съфинансиране от 

45 млн. EUR. Учредители в 
смесеното дружество, което 
ще изгради, притежава и 
експлоатира инфраструк-
турата, ще бъдат БЕХ ЕАД 
и ДIGI Poseidon, в което 
с равен дял акционери са 
DEPA (Гърция) и Edison 
(Италия).

снимка емилия костадинова

 С турския ми колега направихме преглед на темите на енергийното ни сътруд-
ничество, каза министър Трайков
▶
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Финансовият 
министър е склонил 
да даде повече 
пари за капиталови 
разходи

Докато държавата се  
опитва да се разплати, ма-
кар и частично, с бизнеса 
през Българската банка за 
развитие, общините про-
дължават да трупат дълго-
ве към фирмите. 

„Задълженията на общи-
ните в края на годината 
ще надвишават 200 млн. 
лв.”, съобщи за в. „Пари” 
Станка Ангелова, пред-
седател на Комисията по 
общински финанси към 
Националното сдружение 
на общините в България. 
Тя обясни, че местните 
власти са започнали 2010 
г. със 196 млн. лв. прос-
рочени задължения. В 
средата на годината те не 
били погасени, а заради 
намаляването на държав-
ната субсидия дълговете 
не само че няма да бъдат 
покрити, но дори щели да 
се увеличат. 

Бизнесът като  
кредитор
„Задълженията са за го-
рива, енергия, строителни 
дейности, а в някои об-
щини дори заплатите се 
плащат със закъснение”, 
обясни Ангелова. Тя не по-
жела да каже кои общини 
са в най-тежко финансово 
състояние. Недостигът на 
средства не бил равномер-

но разпределен в кметства-
та, а освен това нямало и 
механизми тези, които са 
в по-лошо състояние, да 
го подобрят. „Различията 
ще се задълбочат”, смята 
Станка Ангелова.

Сближаване  
на позициите
Парите, които държавата 
плаща за дофинансиране 
на общинските дейности, 
през 2011 г. ще бъдат с 23 
млн. лв. повече в сравне-
ние с актуализацията на 
тазгодишния бюджет. То-
ва е обещал финансовият 
министър Симеон Дянков 
при срещата със сдружени-
ето преди два дни. Има лек 
ръст при парите за капита-
лови разходи и за издръж-
ка на администрацията. 
Общо за дофинансиране 
на общинските дейности 
ще бъдат отпуснати 240 
млн. лв.  

Сдружението и финансо-
вият министър са се догово-
рили и срокът за приемане 
на общинските бюджети да 
се увеличи. Сега общински-
те съвети трябва да приемат 
съответния бюджет до 45 
календарни дни след прие-
мането на Закона за държав-
ния бюджет в парламента. 
Новият срок щял да бъде 
увеличен на 45 работни дни. 
Целта на промяната е първо 
местните парламенти да 
одобрят изпълнението на 
бюджета за 2010 г. и чак 
след това да одобрят бю-
джета за 2011 г. 

Красимира Янева

Кметствата продължават  
да задлъжняват към бизнеса

Общини искат процент  
от ДДС за местната власт
Областните  
управители да се из-
бират пряко, предлага 
Найден Зеленогорски 

Процент от ДДС да се заделя 
за местните власти и 100% 
от данъка върху дохода на 
физическите лица да остават 
в общинския бюджет. Това 
са две от идеите, които лан-
сира Найден Зеленогорски, 
председател на управител-
ния съвет на Асоциацията 
на българските градове и 
региони (АБГР) и кмет на 
Плевен, по време на форум, 
посветен на реформите на 
местно и регионално ниво. 
По думите му тези законода-
телни промени ще помогнат 
на общините да се справят 
със сериозните финансови 
предизвикателства през тази 
и следващата година. 

В Германия се заделят 2% 
от косвения данък за общи-
ните и е удачно България 
да следва подобен модел, 
коментира Зеленогорски. 
Въпреки това обаче той не 
е оптимист, че подобни за-
конодателни промени се из-
вършват достатъчно бързо, 
така че да окажат пряко въз-

Отчет
219 млн. лв.  
са платени през 
банката  
за развитие  

Българската банка за 
развитие (ББР) е изплати-
ла 219.2 млн. лв. по 856 удос-

▶

товерения от фирми до 29 
септември. До тази дата 
са подадени заявления за 
получаване на още около 
25 млн. лв. Вчера изтече 
срокът, в който фирмите 
можеха да подадат заявле-
ния и да поискат задълже-
нията на държавата да им 
бъдат платени. 

„смятам, че компании-
те, които са имали инте-
рес от получаване на 
вземанията си, са пода-
ли нужните документи”, 
каза изпълнителният 
директор на ББР ангел 
Геков. От Министер-
ството на финансите 
прогнозират, че до края 

▶ на ноември, когато изти-
ча срокът за разплаща-
не чрез банката, тя ще 
плати общо 280 млн. лв. 
на бизнеса. 

До края не септември 
правителството е изпла-
тило 486 624 957 лв. на биз-
неса за свършена от фир-
мите работа.

▶

Кметът на София Йорданка Фандъкова се надява, че ще може да се разплати с фирмите, които ремонтираха 
това лято училищата и детските градини сниМка БОБи тОшеВ

▶

Година преди местните избори десноцентристките 
партии организираха форум, на който да споделят 
идеите си за реформи на местно и регионално ниво
 сниМка МаРина анГелОВа

▶

АКТУАЛНИ ПРОБЛЕМИ И 
ПРЕДИЗВИКАТЕЛСТВА В РЕГИОНА

Със съдействието на:

��/ ���� ���                http://events.pari.bg                  events@pari.bg               

Конференция
АВТОМОБИЛЕН ТРАНСПОРТ & СПЕДИЦИЯ

Спонсор:

ПОВЕЧЕ ИНФОРМАЦИЯ ЗА ПРОГРАМАТА И ЗА РЕГИСТРАЦИЯ:

��.��.���� г. Гранд Хотел София

действие върху финансовото 
състояние на общините.

Друга идея е държавата 
да предостави на общини-
те всички обекти, от които 
местните власти имат въз-
можност да си осигуряват 
допълнителни приходи. 
Кметът на София Йордан-
ка Фандъкова коментира, 
че прехвърлянето на соб-
ственост от държавата към 
общините вече се случва, и 
даде като примери спортния 
комплекс „Спартак” и пар-
ка на Военната академия. 

Но местните власти трябва 
да имат предвид, че това е 
свързано и с допълнителни 
разходи, акцентира тя. 

По време на форума беше 
лансирана и идеята за уве-
личаване на автономност-
та на местната власт чрез 
създаване на второ ниво на 
местно самоуправление. Зе-
леногорски обясни, че има 
предвид областните упра-
вители да се избират пряко 
от гражданите, а не да бъдат 
назначавани.

Дарина Черкезова



  10    НовиНи    свят
pari.bg  Петък 1 октомври 2010

Силният икономиче-
ски растеж се отра-
зява положително на 
трудовия пазар

Трудовият пазар в Германия 
стабилно се възстановя-
ва благодарение на силния 
растеж, показват послед-
ните статистически данни. 
Безработицата в най-голя-
мата европейска икономика 
намаля до 7.2% през сеп-
тември спрямо 7.6% през 
август, съобщиха от Феде-
ралната трудова агенция.

Положителен ефект
Общо 3.031 млн. души са 
били регистрирани като 
безработни миналия месец, 
което е спад със 157 хил. в 
сравнение с август. На го-
дишна база броят на хората 
без работа е намалял с 315 
хил. „Доброто икономиче-
ско развитие продължава да 
оказва положителен ефект 
върху трудовия пазар”, 
коментира директорът на 
агенцията Франк-Юрген 
Вайсе. По думите му се 
забелязва силно търсене на 
работна ръка от страна на 
бизнеса.

Стабилна тенденция
Безработицата традицион-
но намалява през септем-
ври, тъй като компаниите 
започват да наемат служи-

Безработицата в Германия 
спадна до 7.2% през септември

Страната изгуби 
топинвестиционния 
си  рейтинг ААА и от 
международната  
агенция Moody’s 

Испанското правителство 
ще издаде облигации за 
192 млрд. EUR през 2011 
г., за да финансира час-
тично дупката в бюдже-
та. През 2011 г. Мадрид 
трябва да изплати дър-
жавни ценни книжа на об-
ща стойност 148.7 млрд. 
EUR, с което нетното фи-
нансиране от пазара ще 
стане 43.3 млрд. EUR. 
Това стана ясно от вне-
сения в парламента вчера 
проектобюджет за 2011 г. 

Междувременно между-
народната агенция Moody’s 
намали кредитния рейтинг 
на Испания с една степен 
от най-високото инвести-
ционно ниво. Рейтингът на 
странната беше свален от 
ААА на Аа1 заради очак-
вания слаб икономически 
растеж през следващите 
години. Правителството 
е изправено пред тежка-
та задача постепенно да 
се впише в европейските 
изисквания за дефицит и 
дълг, без да задуши крех-
кото възстановяване.

Макрорамка
Министърът на икономи-
ката и финансите Елена 
Салгадо представи на 
депутатите най-строгия 
бюджет от три десетиле-
тия насам. Според мак-
рорамката дефицитът до-
година трябва да намалее 
до 6% от БВП в сравне-
ние с 11.1% през 2009 г. 
Правителството смята да 
продължи да огранича-
ва недостига в хазната 
до 4.4% през 2012 г. и 
3% през 2013 г. Салгадо  
очаква догодина да е нали-
це 1.3%икономически рас-
теж. Това е двойно повече 
от прогнозирания от Меж-
дународния валутен фонд 
0.6% ръст. За тази цел 
правителството смята да 
предприеме редица мерки, 
които обаче може да срещ-
нат съпротива в парламен-
та, където управляващата 
социалистическа партия 
няма мнозинство.

Проектобюджет
Според проекта, който ка-
бинетът одобри преди сед-
мица, държавните разходи 
през 2011 г. ще бъдат с 3% 
по-ниски, отколкото тази го-
дина. Ще бъдат въведени и 
две нови групи в подоходна-
та данъчна скала - за граж-

даните с годишни доходи 
над 120 хил. EUR и над 172 
хил. EUR. Правителството 
очаква приходите от тази 
мярка да бъдат между 170 
и 200 млн. EUR. Освен това 
кабинетът ще разчита и на 
допълнителните средства от 
ДДС, който беше увеличен 
през юли.

Рейтинг
Очакванията за слаб ико-
номически растеж през 
следващите години стана-
ха причина и последната 
от трите най-влиятелни 
международни рейтингови 
агенции да понижи оцен-
ката си за Испания. Вчера 
Moody’s намали рейтинга 
на страната с една степен 
до Аа1. Испания загуби 
най-високата оценка ААА 
от Fitch Ratings още през 
май, а Standard&Poor’s 
свали рейтинга й още през 
януари 2009 г.

Анализаторите на Moody’s 
очакват икономиката на Ис-
пания да нараства средно с 
по 1% през следващите ня-
колко години. Според аген-
цията строгата фискална 
програма няма да позволи 
на правителството да из-
пълни заложената прогноза 
за 1.3% ръст на БВП.

иглика Филипова

Испанското правителство ще 
търси 43.3 млрд. EUR от пазара 

Правителството  
планира орязване  
на заплатите  
и вдигане на някои 
данъци

Португалското правител-
ство планира да намали 
заплатите в публичния 
сектор и да увеличи някои 
данъци, за да изпълни ев-
ропейските изисквания за 
бюджетен дефицит. Това 
стана ясно от проектобю-
джета, който кабинетът 
обсъжда до късно вечерта 
в сряда.

очакван ефект
По думите на минис-
тър-председателя Жозе 
Сократеш правителството 
залага основно на сви-
ването на разходите и не 
толкова на увеличаването 
на приходите. Ефектът 
от по-ниските разходи се 
очаква да бъде в размер на 
2% от брутния вътрешен 
продукт, докато мерките 
за допълнителни приходи 
ще осигурят около 1% от 
БВП. Мерките на кабине-
та трябва да доведат до 
намаляване на държав-
ните харчове с 3.42 млрд. 
EUR, а постъпленията в 
хазната се очаква да на-
раснат с около 1.7 млрд.

Мерки
Заплатите на държавните 
служители, чиито месечни 
доходи надвишават 1500 
EUR, ще бъдат орязани 
с 5%, предвижда прави-
телството. В публичния 
сектор няма да има уве-
личения на заплатите, а 
наемането на нови хора 
ще бъде замразено. С 20% 
по-малко ще похарчи пра-
вителството и за издръжка 
на автопарка си. Планира 
се въвеждането на нов да-
нък за финансовите ком-
пании. Данъкът добавена 
стойност ще бъде вдигнат 
от 21 на 23%.

Кабинетът трябва да 
представи проектобюджета 
в парламента до средата на 
октомври. Там обаче пра-
вителството на Сократеш 
няма мнозинство, а опо-
зицията вече предупреди, 
че няма да одобри бюджет, 
който предвижда ново уве-
личение на данъците.

Португалия ще 
намали разходите 
през 2011 г.

испанският министър на икономиката и финансите Елена Салгадо внесе в парла-
мента най-строгия бюджет от три десетилетия насам снимка reuters

▶

общо 3.031 млн. души са 
били регистрирани като 
безработни през септем-
ври, което е спад със 157 
хил. в сравнение с август
 снимка bloomberg

▶

23
▶ процента ще 
стане данъкът 
добавена стойност 
в Португалия от 
догодина

Гледна точка
Добрите страни 
на кризата
▶ Дълговата криза в  
т. нар. периферни стра-
ни може да се окаже добре 
дошла за много от други-
те страни в еврозоната, 
смятат анализатори.
▶ Заради проблемите 
с държавните дългове 

лихвите се поддържат 
ниски, за да се насърча-
ва растежът. това дава 
силен тласък на страни-
те в центъра на еврозо-
ната.
▶ Държави като Герма-
ния, Холандия и Франция 
отчитат стабилен ико-
номически растеж въпре-
ки проблемите в страни 
като Гърция и ирландия.

тели след летните отпус-
ки. Данните с включени 
сезонни корекции обаче 
също показват спад от 7.6 
на 7.5%, което очертава 
стабилна тенденция надолу. 
С отразяване на корекциите 
безработните са намалели 
с 40 хил. на месечна база, 
което е най-значителната 
разлика от май насам.

Гъвкавост
През второто тримесечие 
на 2010 г. БВП на Германия 
се увеличи с цели 2.2% 
спрямо предходния период. 
Макар че това се дължеше 
основно на износа, беше 
отчетено и бързо възста-
новяване на вътрешното 
търсене. Заради гъвкавата 
държавна политика безра-
ботицата в страната дори 
и в най-лошия период на 

кризата остана сравнител-
но ниска. Връхната точ-
ка беше достигната през 
февруари, когато 8.7% от 
трудово активното насе-
ление беше без работа. 
Правителственият план за 
намалено работно време 
позволяваше на компании-
те да получават финансова 

помощ от държавата, ако 
не съкращават работници. 
В резултат на това сега, 
когато икономиката запо-
чна да се възстановява, на 
германския бизнес не му 
се налага наново да наема 
работна ръка. Това му дава 
предимство спрямо други 
държави.

186-10.indd   4 30.9.2010 ã.   19:18:00
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Втори пореден ръст  
в печалбата на банките

Печалбата на банковата 
система се увеличава през 
август за втори пореден 
месец от началото на го-
дината досега, показват 
данните на Българската 
народна банка (БНБ). Пе-
чалбата за миналия месец 
скача със 102.4% на го-
дишна база до 60.614 млн. 
лв. За сравнение увели-
чението на годишна база 
през юли беше едва 1.3% 
до 49.634 млн. лв.

Обяснение
Според водещи банкери 
у нас този ръст е доста 
изненадващ и не отра-
зява реално ситуацията. 
Според тях голямото из-
менение в печалбата се 
дължи на възстановени 
провизии или продадени 
кредити. Финансовият 
резултат на банките се 
увеличава, когато един 
кредит от лош се транс-
формира като редовен и 
провизиите по него се 
реинтегрират. 

Банкерите обаче не ко-
ментираха кои банки са 
прибегнали до една от те-
зи стъпки и са променили 
статистическите данни. 

Спад въпреки  
увеличението
Стопроцентовото уве-
личение на печалбата не 
компенсира големия спад 
на общата печалба на бан-
ковата система, който се 
наблюдаваше от средата 
на миналата година. Въ-
преки увеличението през 
август за периода от яну-
ари до август тази годи-
на печалбата възлиза на 
462.378 млн. лв., което е 
с 20% по-малко в сравне-
ние със същия период на 
миналата година, когато 
печалбата беше 577.234 
млн. лв.

Приходите  
от лихви и такси
Приходите от лихви про-
дължават да намаляват, а 
обезценките по кредити-
те, които правят банките, 
се увеличават. Причината 
за това са забавените из-
плащания на кредити-
те. Статистиката показа, 
че през август лошите и 
преструктурираните кре-
дити достигнаха 16.46% 
от общия дял на отпус-
натите заеми. Сумата на 
обезценките, направени 

КОмПании 
и Пазари
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Работна група ще листва Е.ОН България на борсата

Зад скока от 102% 
през август се крие 
реинтегриране 
на провизии или 
продажба на кредити

Дял
„Монбат” вече 
притежава 3.9%  
от капитала си
Акумулаторният произво-
дител „Монбат” вече при-
тежава 3.9% от капитала 
си, показва съобщение на 
дружеството до инвестици-
онната общност. Откакто 
започнаха обратните изку-

пувания през август 2008 г., 
до края на миналия месец 
синият чип е изкупил общо 
1 520 612 свои книжа на 
средна цена 6.13 лв. Цената 
на затваряне вчера е със 7% 
по-висока, което означава, 
че ако продаде книжата 
при тази стойност, „Мон-
бат” ще спечели 653.9 хил. 
лв. Само през септември 
дружеството е изкупило  
23 943 свои книжа на сред-

на цена 6.51 лв. Последната 
цена е с 0.8% по-висока и 
евентуална продажба на 
последните обратно изку-
пени дялове би донесла на 
„Монбат” 1200 лв. Вчера 
книжата на синия чип се 
повишиха с 0.92% до 6.56 
лв. за акция. По позицията 
на компанията бяха склю-
чени 12 сделки, в които  
14 535 лота смениха соб-
ственика си. 

от банките, е с 26.7% по-
голяма в сравнение със 
същия период на минала-
та година. Така обезцен-
ките по кредити достигат 
794.87 млн. лв. 

В края на август при-
ходите от лихви, които 
банките са получили, са 
в размер на 3.378 млрд. 
лв., което е с 45.60 млн. 
по-малко в сравнение със 

същия период на 2009 г. В 
същото време приходите 
от такси и комисиони се 
увеличават с 1.9%, или с 
10 млн. лв., и в края на 
август достигат 550.07 

млн. лв. Увеличаването на 
таксите е начинът, по кой-
то банките компенсират 
намалението на приходи-
те от лихви. 

радослава Димитрова

Компанията е първа-
та от дружествата, в 
които държавата има 
миноритарен дял и 
планира да продаде 
през БФБ
Работна група, в която 
участват експерти от БФБ и 
Агенцията за приватизация, 
ще чертае механизма и кон-
кретните етапи по процеса 
на приватизация на Е.ОН 
България през борсата. То-
ва обявиха от Българската 

фондова борса след срещата 
между съвета на директори-
те на БФБ и председателя на 
надзорния съвет на Агенци-
ята за приватизация и след-
приватизационен контрол 
Юлия Ненкова. На нея са 
обсъждани възможностите 
за ускоряване на борсова-
та приватизация на дял от 
Е.ОН България АД. Целта 
на срещата беше да очер-
таем конкретни стъпки за 
листването, включително и 
срок, каза изп. директор на 
БФБ Иван Такев.

Компанията е първата от 
списъка с дружества, в които 
държавата има миноритарен 
дял и планира да продаде 
през борсата. В края на март 
правителството обяви като 
една от мерките си за спра-
вяне с бюджетния дефицит 
привличане на средства от 
приватизация на минори-
тарни остатъчни дялове чрез 
Българската фондова борса 
за 250 млн. лв.

При обявяването на дър-
жавните намерения да 
продава дела си от 33% в 

Е.ОН България през май 
министърът на икономиката 
Трайчо Трайков прогнозира, 
че емисията ще има успех 
и ще привлече значителен 
инвеститорски интерес.

Раздържавяването на голе-
ми енергийни и други струк-
туроопределящи компании 
през борсата е обявявано 
многократно от инвести-
ционната общност  като 
единствения механизъм за 
изваждане на БФБ от точка-
та на замръзване, където се 
намира в момента. 

Печалба на банковата система с натрупване, в хил. лв. Месечна печалба на
банковата система , в хил. лв.
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Измененията в Наредба 
27, които Комисията за 
финансов надзор одобри 
на първо четене, може да 
донесат изравняване на 
цените на автомобилната 
“Гражданска отговорност”, 
прогнозираха мениджъри 
на застрахователни компа-
нии. “Промените в норма-
тивната база най-вероятно 
ще доведат до изравняване 
на цените на “Гражданска 
отговорност” и тези раз-
лики, които имаше досега 
за един и същ клас авто-
мобили, ще се свият”, каза 
изпълнителният директор 
на “Бул Инс” Стоян Про-
данов. 

Според официалната ста-
тистика на КФН “Бул Инс” 
е на четвърто място по 
премиен приход от авто-
мобилната полица, като за 
първите седем месеца на 
тази година дружеството 
е продало “Гражданска от-
говорност” за 25.4 млн. лв., 
или 9.5% дял.

очаквайте скоро
На последното си заседа-
ние регулаторът прие на 
първо четене промени за 
изменение и допълнение 
на Наредба 27, с които се 
предвижда да бъде въве-
ден допълнителен резерв, 
чийто размер е обвързан с 
минимално определена не-
обходима сума за покритие 
на риска за едно застрахо-
вано МПС. 

“За да знаем как ще се 
отрази подобна мярка вър-
ху цената, трябва да има-
ме изходни данни и да се 
види каква е тази риско-
ва премия”, каза Стефан 
Софиянски, изпълнителен 
директор на “Лев Инс”. 
Компанията е с най-голям 

Вече е обявен конкурс за фирма изпълнител, която да направи информационната 
система за контрол на риска при задължителната полица

Новите наредби на КФН може да изравнят 
цените по “Гражданска отговорност”

дял при “Гражданска отго-
ворност”, като за първите 
седем месеца компанията 
има 21.25% дял в преми-
ите по задължителната за-
страховка. Дружеството е 
продало полици за почти 
57 млн. лв. По думите на 
Стефан Софиянски актю-
ерите на “Лев Инс” все 
още изчисляват цената при 
новите изисквания.

Според регулатора заде-
лянето на допълнителен 
резерв се налага заради 
завишения риск по “Граж-
данската отговорност”. 
Той се дължи на високата 
пазарна конкуренция, ко-
ято води до намаляване на 
цената, както и на увеличе-
нието на плащанията. 

От КФН уточняват, че 
проектът ще бъде изпратен 
за съгласуване със заинте-
ресованите страни. “Сега 
се съгласуват промените, 
но нещата изглеждат по-
скоро монологични и ре-
шението е почти сигурно”, 
твърди Стоян Проданов. 

По думите на Стефан 
Софиянски е добре да има 
финансова стабилност в 
компаниите, но няма как да 
се даде еднозначен отговор 
на въпроса дали се налага 
ново заделяне на резерви.

плащаш 
според риска
От бранша категорично 
подкрепят идеята за създа-
ването на информационна 
система, която да позволи 
на застрахователите да мо-
гат да изчисляват рисковия 
профил на водачите. 

Финансовият надзор 
прие и проект за наредба 
за изграждането и под-
държането на информа-
ционна система за оценка, 

управление и контрол на 
риска. Една от целите за 
създаването на единната 
база данни е да може ефек-
тивно да се въведе систе-

мата бонус-малус. Освен 
това полиците ще може 
да се отчитат в деня на 
тяхното издаване. “Единна 
информационна система 

ще генерира номера на 
всички полици”, обясни 
Орлин Пенев, председател 
на УС на Асоциацията на 
българските застрахова-

тели. Според него вече е 
организиран конкурсът за 
фирма, която да направи 
базата данни, но все още 
няма избран изпълнител.

Очевидно се правят 
кардинални промени 
в “Гражданска отговор-
ност”. Когато влязат 
в сила измененията в 
наредбите, те трябва да се 
изпълняват. Сега се съгла-
суват промените, но не-
щата изглеждат по-скоро 
монологични и решението 
е почти сигурно. Когато се 
каже ще заделяте резерви, 
ние няма какво да правим 
и изпълняваме изисква-
нията на нормативната 
уредба. Правят се промени 
в нещо, което действа от 
7-8 години. Засега не са 
ясни всички елементи, 
но най-вероятно това ще 

Стоян проданов, 
изпълнителен директор на “Бул 
Инс”

Единната 
база данни е 
стъпка, която 

ще позволи  да се 
направи профил на 
водача

Не са ясни всички 
елементи на промяната

доведе до повишаване на 
цените на “Гражданска 
отговорност”. По-скоро 
ще има изравняване на 
цените и тези разлики за 
един и същ клас досега ще 
се свият.
Единната база данни е 
една от стъпките, които 
ще позволят да се напра-
ви профил на водача и 
най-накрая да се види кой 
какви нарушения прави. 
Така цената ще е според 
нарушенията, а не за авто-
мобила. Това е положител-
на и много голяма стъпка 
при определяне цената на 
задължителната застра-
ховка.

Мнения

В момента актюерите 
оценяват какъв ще е 
ефектът от въвеждане-
то на допълнителния 
резерв. За да знаем как 
ще се отрази, трябва 
да имаме изходни дан-
ни, да се види каква е 
тази рискова премия. 

Намеренията, които 
Комисията за финан-
сов надзор изрази, са 
добри. Те искат да има 
прозрачност и лоялна 
конкуренция на пазара, 
а подобни инициативи 
мога само да ги привет-
ствам.

Стефан Софиянски, 
изпълнителен директор на “Лев 
Инс”

Винаги е 
добре да има 
финансова 

стабилност в 
компании, но няма 
как да се даде 
еднозначен отговор 
на въпроса дали 
се налага ново 
заделяне на резерви

Предложенията 
тепърва ще се разискват

Винаги е добре да има 
финансова стабил-
ност в компании, но 
няма как да се даде 
еднозначен отговор 

на въпроса дали се 
налага ново заделяне 
на резерви. Тепърва 
ще се разискват тези 
предложения.

След въвеждането на единната информационна система добрите шофьори ще плащат по-малко, а лошите по-висока цена по “Гражданска отговорност” снИмка марИна ангеЛова▶
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Вече е обявен конкурс за фирма изпълнител, която да направи информационната 
система за контрол на риска при задължителната полица

Новите наредби на КФН може да изравнят 
цените по “Гражданска отговорност”

Софтуерният пазар 
отчита 10% ръст за 2010 г. 
Експортната ориен-
тация на компаниите 
от сектора е намалила 
ефекта от замирането 
на българския пазар

С около 10% ръст ще при-
ключи 2010 г. за софтуер-
ния бизнес в България. Това 
прогнозира председателят 
на браншовата организация 
БАССКОМ Георги Браш-
наров. Анализаторите на 
пазара също са на мнение, 
че годината най-вероятно 
ще приключи с макар и 
минимално подобрение в 
сравнение с 2009 г. Освен 
с по-бързото излизане от 
кризата спрямо другите сег-
менти на ИТ пазара софту-
ерните компании продъл-
жават да наемат персонал, 
а от БАСКОМ отчитат, че 
търсенето на кадри отново 
започва да надминава пред-
лаганото. 

Статистика
“Доброто представяне за 
цялата година обаче зависи 
от последното тримесечие, 
което по принцип е най-ак-
тивно за бизнеса ни”, каза 
Брашнаров. Анализаторите 
от CBN също твърдят, че 
изходът за рецесията от 
софтуерния бранш ще бъде 
до края на 2010 г. Това ще 
се дължи най-вече на съжи-
вяването на поръчките от 
страна на държавата, която 
от голям играч в бранша 
намали драстично разхо-
дите си за информационни 
технологии. 

Това явление засегна най-
вече хардуерния бранш, къ-
дето през миналата година 
оборотите се свиха с до 
50%. Софтуерният бранш 
обаче понесе кризата доста 

по-леко и отчете 27% спад 
на приходите и 47% нама-
ление на печалбата. Този 
резултат се дължи най-вече 
на експортно ориентирана-
та дейност на производи-
телите на софтуер, смятат 
анализатори. Данните на 
БАССКОМ показват, че 
около 50% от приходите 
на софтуерните произво-
дители у нас се дължат на 
доброто им присъствие зад 
граница. 

кадри
Разрастването на бизнеса 

на софтуерните компании 
обаче изкара на дневен 
ред един стар проблем - 
липсата на квалифициран 
персонал за нуждите на 
бранша. Въпреки кризата 
компаниите продължават 
да наемат служители, а 
през миналата година зае-
тостта в бранша се е уве-
личила с 8%. 

Най-търсени са софтуер-
ните разработчици, показ-
ват данните на БАССКОМ. 
Членовете на асоциацията 
обаче планират да продъл-
жат с новите назначения, 

като почти половината 
софтуерни компании пла-
нират да увеличат пер-
сонала си с 10% до края 
на годината. Затова от 
БАССКОМ за пореден път 
призоваха за адекватна 
образователна реформа, 
която да включва въвеж-
дането на ИТ още в пре-
дучилищна възраст. Само 
така ще си подсигурим 
достатъчно кадри за една 
индустрия, която продъл-
жава да расте, коментират 
от асоциацията. 

Христо Ласков

И “Фарин” поиска разсрочване 
на емисията си облигации
Компанията трябваше 
да плати 2.5 млн. EUR 
главница и лихви на 
17 ноември 

“Зърнени храни България 
- Фарин” е поредната ком-
пания, която ще поиска 
преструктуриране на об-
лигациите си. Това показва 
съобщение на дружеството, 
публикувано на сайта на 
БФБ, от което става ясно, че 
“Фарин” е подало молба до 
ОББ да свика общо събра-
ние на облигационерите, на 
което да се вземе решение за 
преструктуриране на дълго-
вите книжа.

От добричката компания 
искат да предоговорят сро-
ка и падежа на емисията, 
начина и срока за плащане 
на главницата. Предлага се 
и промяна на лихвения про-
цент, и определяне на до-
пълнителни условия, които 
да се спазват от емитента. 

Петгодишните облигации 
на “Фарин” бяха издадени 

на 17 май 2006 г. и са с па-
деж 15 май 2011 г. Дългът 
е 5 млн. EUR, а годишната 
лихва - 6-месечния Euribor 
плюс надбавка от 3.25%. 
Лихвата се плаща на всеки 
шест месеца, като до момен-
та компанията е направила 
осем лихвени плащания 
към кредиторите. Според 
предварителните условия на 
договора главницата трябва 
да се плати на две равни 
вноски от по 2.5 млн. EUR. 
Първата е на 17 ноември та-
зи година, когато е и предпо-
следното лихвено плащане. 
Втората част от главницата 
трябва да бъде погасена на 
датата на падежа - 17 май 
2011 г., заедно с последното 
лихвено плащане. 

Според консолидирания 
отчет на компанията за 
първото полугодие на тази 
година общите активи на 
дружеството са 61.53 млн. 
лв. Задълженията на “Фа-
рин” са 41.11 млн. лв., от 
които 23.5 млн. лв. са към 
банки.

Конкурсът е организиран, но 
все още не е избрана фирмата 
изпълнител, която да направи 

базата данни

 С 10% ръст ще приключи 2010 г. за софтуерния бранш, смята председателят на 
БаССком Георги Брашнаров (вляво)  снимка боби тошев

▶

▶ орлин пенев, председател на Ус на асоциацията на българските 
застрахователи

След като реално започ-
не да функционира базата 
данни в компаниите, ще 
се вижда дали водачите са 
причинили произшествия. 

“Така цената ще е според 
нарушенията, а не за ав-
томобила”, добави Стоян 
Проданов. 

атанас Христов

След въвеждането на единната информационна система добрите шофьори ще плащат по-малко, а лошите по-висока цена по “Гражданска отговорност” снимка марина ангелова▶
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Собственици на земя чакат 25% 
ръст на договорите за аренда
Фермерите предпочитат рентите пред покупката 
заради бързото разрастване и по-малките инвестиции
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С над 25% са се увеличили 
тази година заявките за 
аренда на земеделска зе-
мя, съобщи председателят 
на Българската асоциа-
ция на собствениците на 
земеделска земя (БАСЗЗ) 
Борислав Петков. Органи-
зацията обединява големи 
компании, които прите-
жават общо над 2.1 млн. 
дка обработваеми площи в 
страната. По нейни данни 
активността на арендния 
пазар е свързана с изис-
кването фермерите да 
обезпечат земите, които 
обработват, с документ за 
собственост или с дого-
вори за наем или аренда, 
за да получат европейски 
субсидии. 

Стимули
Посредниците на пазара 
на земеделска земя също 
отчитат сериозна актив-
ност сред арендаторите 
през последните месеци. 
“Много от тях получиха 
добри доходи от продажба 
на зърно и планират да 
увеличат обработваемите 
си площи, което доведе 
до засилена конкуренция 
сред тях”, коментира Ма-
рин Шишев от агенция 
“Лудогорска земя”. В те-
зи случаи арендоването е 
предпочитано пред покуп-
ката на земя, тъй като из-
исква значително по-малък 
капитал и позволява по-ин-
тензивно разрастване. Ако 
за покупката на декар земя 
трябва да платиш 300 лв., 
с подписването на арен-
ден договор през първата 
година ще затвориш само 
25-30 лв., съпостави Ма-
рин Шишев. Все по-малко 
хора са склонни да се раз-
делят със земята си при 
положение, че могат да по-
лучават прилична рента от 
нея, допълни той. Според 

2.5 
▶ млн. декара земя 
включва държавният 
поземлен фонд

Борислав петков (най-вляво) и зам.-министърът на земеделието Светлана Боянова (в средата) бяха сред участниците в дискусия за 
пазара на земя Снимка марина ангелова

▶

Борислав Петков най-сери-
озно увеличение на аренд-
ните договори се очаква 
в районите на Североиз-
точна, Северна Централна 
и Югоизточна България. 
В тези части на страната 
има големи стопанства от 
по 20-30 000 дка, които 
искат бързо да увеличат 
площите си с още 10-15% 
и арендните договори са 
удачен начин за това.

рентите
Практиката на повечето 

европейски пазари е рент-
ните плащания за земя-
та да бъдат обвързвани 
с размера на директни-
те плащания за единица 
площ. Тази година у нас 
се очаква те да се движат 
в рамките на 23 до 26 лв. 
на декар в зависимост от 
националното доплащане. 
В същото време по данни 
на БАСЗЗ средният размер 
на рентите за страната е 
22-25 лв. на декар. Спо-
ред Марин Шишев у нас 
те се равняват на около 

90% от директните плаща-
ния на декар. От агенция 
“Лудогорска земя”, която 
работи основно в Северо-
източна България, отчитат 
средни нива на рентните 
плащания в района меж-
ду 20 и 30 лв. на декар. В 
горната граница попадат 
землищата в районите на 
дунавските общини като 
Тутракан, Русе, Силистра. 
Изключение от тези стой-
ности правят Добруджа 
и особено землищата в 
Добричко, където рентите 

се движат между 50 и 80 
лв. на декар. Данните на 
посредническите агенции 
сочат, че повечето арендни 
договори в страната се 
сключват за 4-5 години, 
докато наемите за земя са 
най-често за година. Една 
от причините за по-дъл-
гите срокове на аренди-
те е изискването за поне 
5-годишен договор при 
кандидатстване по някои 
европейски програми за 
земеделие. От друга стра-
на, стопаните ползват ка-

лиеви и фосфатни торове, 
които се извличат от поч-
вата около 3-4 години.

Според Марин Шишев 
въпреки регулярното при-
бавяне на нови площи към 
земеделските стопанства 
у нас масата от тях трудно 
надминават 20 000 дка дори 
в райони с развито земе-
делие като Североизточна 
България. Тези с площ над 
50 000 дка и там са малко, 
а около и над 100 000 дка 
са единици.

радостина маркова 

Търговете за аренда 
на част от площите 
се очакват през март 
догодина

Около 800 000 дка земедел-
ски земи в цялата страна 
са идентифицирани като 
собственост на държавата 
тази година, съобщи зам.-
министърът на земеделието 
Светлана Боянова по време 
на дискусия за пазара на зе-
меделска земя. Голяма част 
от тези площи ще бъдат 
предложени под аренда или 
под наем догодина, като 
търговете се очаква да за-
почнат през март. При тях с 
арендаторите се подписват 
10-годишни договори, като 

за трайни насаждения сро-
кът е по-дълъг.

Собственост
По данни на земеделското 
министерство държавата е 
собственик на над 2.5 млн. 
дка земеделска земя, но 
арендни договори са по-
дписани за едва 1/4 от нея 
- около 840 000 дка. Още 
200 000 дка са земи, които 
не стават за обработване, 
а друга част от държавния 
поземлен фонд е използ-
вана за обезщетяване на 
собственици на компенса-
ционни бонове. 

приход
Според експерти от ми-
нистерството голяма част 

Държавата отдава още 800 000 дка за обработване
от новооткритите 800 000 
дка държавни земи досе-
га са били неправомер-
но обработвани. В тези 
случаи фермерите трябва 
да платят на държавата 
троен размер на рентата 
за съответното землище. 
По това перо само тази 
година са събрани близо 
500 000 лв.

радостина маркова

освен като голям собственик държавата се очертава и като един от най-голе-
мите арендатори
▶
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Ирландското 
правителство става 
собственик на БАКБ
Общо 50 млрд. EUR 
може да струва на 
Ирландия спасяването 
на банките в страната

Ирландското правител-
ство планира да придобие 
мажоритарен дял в Allied 
Irish Banks (AIB), която 
е основният акционер в 
Българо-американската 
кредитна банка (БАКБ). 
В момента ирландската 
държава държи около 19% 
от AIB. Правителството 
обмисля да налее още 
средства и в Anglo Irish 
Banks. С това разходите за 
стабилизиране на банкова-
та система в страната може 
да нараснат до 50 млрд. 
EUR, а бюджетният дефи-
цит за 2010 г. ще достигне 
32% от БВП.

още средства
При базов сценарий за раз-
витие Anglo Irish ще се 
нуждае от още 6.4 млрд. 
EUR, а при стресов сце-
нарий банката ще трябва 
да получи допълнително 
5 млрд. EUR. Откакто пое 
контрол над Anglo Irish при 
спукването на имотния ба-
лон в страната в началото 
на 2009 г., правителството 
е финансирало трезора с 
22.9 млрд. EUR. Така об-
щата държавна помощ за 
банката ще бъде между 
29.3 и 34.3 млрд. EUR.

Allied Irish пък може да 
има нужда от още 3 млрд. 

EUR, срещу които прави-
телството ще увеличи дела 
си във финансовата инсти-
туция. За Irish Nationwide 
Building Society се пред-
вижда допълнителна дър-
жавна помощ от 2.7 млрд. 
EUR. 

Сметка
Като се добавят и осигу-
рените до момента около 
33 млрд. EUR за банковата 
система, спасяването на 
сектора може да коства 
на правителството до 50 
млрд. EUR, изчисляват от 
финансовото министер-
ство и централната банка. 
След спасителните мерки 
на правителството само 
Bank of Ireland и Irish Life 
& Permanent няма да бъ-
дат контролирани от дър-
жавата. Bank of Ireland, 
в която правителството 
държи 18.7%, няма нужда 
от допълнително финанси-
ране, след като през юни 
увеличи капитала си с 2.93 
млрд. EUR. Irish Life & 
Permanent е една от мал-
кото финансови групи в 
Ирландия, които не са по-
лучавали спасително фи-
нансиране от държавата.

оттласкване от 
дъното
Заради значителните по-
мощи за банковата система 
наскоро Standard&Poor’s 
намали рейтинга на стра-
ната с една степен до АА-.  
„Ирландската банкова сис-

тема в момента е на дъно-
то. Оттук нататък тя може 
само да се възстановява, 
тъй като вече е рекапита-
лизирана и реформирана”, 
каза финансовият минис-
тър Брайън Ленихан в ин-
тервю за Bloomberg. Той 
отхвърли възможността 
Дъблин да потърси външ-
но финансиране, с което 
разсея притесненията, че 
Ирландия може да изпадне 
в положението на Гърция.

Фискални задачи
Следващата важна задача 
за правителството ще бъде 
ограничаване на бюджет-
ния дефицит. По данни на 
Евростат за 2009 г. Ирлан-
дия отчете най-големия 
дефицит от страните в ев-
розоната в размер на 14.3% 
от БВП. През ноември се 
очаква финансовият ми-
нистър да предложи план 
за намаляване на дупката 
в бюджета, така че той да 
не надвишава 3% до края 
на 2014 г. Заради спаси-
телния план за банките 
обаче през тази година 
недостигът в хазната ще 
достигне цели 32%, каза 
Ленихан. Макар че числата 
изглеждат шокиращи, ана-
лизатори коментират, че 
определянето на някакви 
граници все пак е добра 
новина. Иначе пазарът е 
този, който ще реши дали 
смята, че Дъблин може да 
се справи.

иглика Филипова Държавната помощ за Anglo Irish може да достигне 34.3 млрд. EUR снимка reuters▶

БАНКИТЕ
В ТЪРСЕНЕ
НА НОВИ
СТРАТЕГИИ

BANKING
MANAGEMENT
FORUM

Banking Management Forum ще даде възможност да се намерят отговори на някои от важните въпроси пред банковия и финансовия сектор – какви 
са реалните проблеми на банките, как трябва да се управлява рискът, какви са очакванията на клиентите и бизнеса. Banking Management Forum си 
поставя за цел да помогне на банките да начертаят политиката си за бъдещето - чрез личния опит на всяка банка,  прогнозите и тенденциите, както 
и възможността за обмяна на опит.
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 8016,5 8002
Калай LME USD/т 24350 24250
Олово LME USD/т 2254,5 2287,75
Цинк LME USD/т 2189,5 2213
Алуминий LME USD/т 2276,75 2320
Никел LME USD/т 23197 23041
Алуминиева сплав LME USD/т 2220 2220

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1307,6 1308
Сребро LME USD/тр.у. 21,7625 21,8125
Платина LME USD/тр.у. 1645,5 1649
Паладий LME USD/тр.у. 563 566
Родий LME USD/тр.у. 2275 2275

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Октомври	 Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 76,3 77,66
Брент ICE USD/б 78,93 79,18
Газьол ICE USD/т 679,25 680
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,94 4,163
Бензин 95 NYMEX USD/т 702 -
Нафта NYMEX USD/т 696 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 244,35
Царевица Yellow CBT USD/т 191,61
Ечемик Feed ASX USD/т 253,87
Памук No.2 NYBOT USD/т 2250,88
Какао  NYBOT USD/т 2832,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4136,90
Соя No.2 ICE USD/т 400,59
Захар White NYSE LIFFE USD/т 626,70

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.10.2010. 

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 1.10.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,39712 0,00129

БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,41326 -0,07227

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,39922 -0,00816

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,47110 -0,00255

КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,14893 -0,02289

ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,96024 0,01552

ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62468 -0,00007

ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,26947 -0,03191

ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,85199 -0,02087

ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,68050 -0,00045

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,08249 0,04586

ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,60958 -0,01287

ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,19841 -0,01921

ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000

ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,71790 -0,00956

ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,26021 -0,00570

ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000

ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75780 0,00233

МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,15422 -0,00416

МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,65785 -0,04706

НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,45491 0,00000

НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,06364 -0,00296

ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,27325 -0,02717

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,92119 0,00222

НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,57504 -0,00697

РУСКА РУБЛА RUB 100 4,72737 -0,02556

ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,13647 0,01610

СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,09179 -0,00835

ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,71750 -0,03404

НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,86946 0,00647

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,43695 -0,01612

ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,06531 -0,00475

ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1882,27000 7,73000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 1.10 .2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска

Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,3596 1,3597 1,3643 1,3566

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,8609 0,861 0,8631 0,85705

ЯПОНСКА йЕНА JPY 113,75 113,77 114,19 113,49

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3283 1,3285 1,3349 1,3239

НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,9756 7,9795 7,994 7,9358

ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,1812 9,1844 9,1929 9,1342

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,3959 1,3964 1,4007 1,395

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,4018 1,4023 1,4051 1,3994

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 275,95 276,35 277,45 275,52

ЧЕШКА КРОНА CZK 24,56 24,586 24,641 24,537

РУСКА РУБЛА RUB 41,3519 41,4046 41,4755 41,2334

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,9712 3,9744 3,978 3,9612

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 30.09.2010 г.

29.09.2010	г.

157,97 157,20 156,43 156,05 154,12 154,12   
12,04 11,99 11,93 11,90 11,75 11,75   
85,40 84,98 84,57 84,15 82,91 82,91   
100,71 100,22 99,74 99,25 97,78 97,78   
765,01 761,30 757,58 753,87 742,73 742,73   
168,21 167,41 166,61 165,81 160,20 160,20   
78,76 78,38 78,00 77,62 75,73 75,73   
153,21 152,48 151,74 151,00 147,32 147,32   
299,06 297,64 296,21 294,79 284,82 284,82   
199,62 198,66 197,71 196,76 190,11 190,11   
233,33 232,22 231,11 230,00 222,22 222,22   
80,14 79,75 79,37 78,99 76,32 76,32   
238,36 237,23 236,09 234,96 227,01 227,01   

до	14.30	ч.	на	29.09.2010	г.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	30/09/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,197683 € 1,221637 € 1,191695
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,891119 € 0,908941 € 0,886663

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,850807 € 0,867823 € 0,846553

Цените са валидни за поръчки, подадени на 27/09/2010 г. Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	1/10/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,141343 лв. 1,141343 лв. 1,141343 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 1/10/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	30.09.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0275	лв. 1.0122	лв. 1.0224	лв. 1.30% 1.99%

Сентинел	-	Рапид 1.1808	лв. 1.1808	лв. 3.06% 4.15%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	29	септември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.8387 4.8629  5.0322 4.8387 4.7419   -6.03% 15.17% -8.77% -23.63% 21.01.2008
фонд в акции 6.8290 6.8631  7.1022 6.8290 6.6924   -3.59% 14.03% -3.90% -13.23% 23.01.2008
високодоходен 10.1505 10.3028  10.5565 0.0000 0.0000   0.90% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1917    2.1917    -12.06% 28.10% -19.64% -56.97% 12.11.2007
балансиран 2.5980    2.5980    -12.66% 24.72% -19.06% -50.45% 12.11.2007

паричен пазар 11.3039  11.2983  11.2814 11.2927 11.2927 11.2983 5.18% 0.12% 7.02% 6.37% 06.10.2008
балансиран 10.8213  10.7675  10.6598 10.7137  0.0000 0.54% 3.46% -1.29% 3.85% 06.10.2008
фонд в акции 10.0775  10.0274  9.8770 9.9271  0.0000 -2.46% 8.09% -5.48% 0.14% 06.10.2008
             
балансиран 13.6683    13.5330    0.83% 5.36% -0.86% 6.51% 14.12.2005
фонд в акции 8.0250    7.9455    -5.14% 9.93% -13.47% -4.35% 01.03.2006
фонд в акции 4.7343    4.6874    -19.92% 11.96% -21.01% -16.27% 21.06.2006
фонд в акции 7.5667    7.3463    -7.25% 12.29% -4.13% -10.97% 05.02.2008
фонд в акции 11.2450    10.9175    6.39% 12.79% 8.72% 3.36% 05.02.2008
паричен пазар 12.0625    12.0625    6.33% 0.13% 8.69% 8.39% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 81.5676    81.2821  81.5676  -1.65% 1.93% -4.94% -4.77% 20.11.2006
фонд в акции 47.9911    47.7511  47.9911  -7.53% 3.16% -14.17% -13.47% 20.11.2006
фонд в акции 62.7899    62.4760  62.7899  -8.92% 4.64% -10.27% -12.43% 03.10.2007
             
фонд в акции 97.7033    96.2487    -5.54% 3.30% -4.88% -0.84% 04.01.2007
балансиран 78.7692    77.5964    -5.60% 2.25% -6.31% -7.48% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31339    1.31077    5.07% 0.79% 6.70% 5.78% 01.12.2005
балансиран 1.08028    1.07382    0.09% 4.19% -2.10% 1.55% 01.12.2005
фонд в акции 0.75303    0.74184    -3.66% 8.56% -9.68% -6.20% 01.03.2006
фонд в акции 0.74553    0.74107    1.57% 2.55% 2.69% -10.90% 07.03.2008
ниско рисков 1.04950    1.04636    2.31% 0.39% 3.58% 3.36% 07.05.2009

балансиран 101.0367    100.0313    -2.14% 6.72% -6.96% 0.11% 07.12.2005
балансиран 106.5690    105.5086    -3.37% 5.60% -8.47% 1.29% 06.03.2006
фонд в акции 85.8944    84.6156    -5.18% 9.68% -11.29% -1.59% 20.06.2005
паричен пазар 122.4339    122.4339    6.57% 0.53% 7.69% 7.18% 31.10.2007
ниско рисков 93.6232    93.2491    3.70% 2.60% -0.94% -2.49% 01.02.2008
ниско рисков 106.6271  106.5206  106.2010  106.5206  4.01% 1.02% 5.11% 5.17% 01.07.2009

балансиран 4.7481     4.7197     -3.44% 7.55% -7.80%*** 4.77% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9416  0.9370  0.9346  0.9300     -11.51% 13.37% -18.90%*** -5.13% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.7314     17.6078     -5.34% 7.23% -9.65% 10.04% 28.09.2004
фонд в акции 11.0268    10.8734     -9.65% 10.27% -18.61% 1.94% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2095     1.1916     -6.65% 12.04% -9.03% 2.00% 10.05.2004
фонд в акции 0.7602     0.7490    8.96% 21.33% 14.91% -6.99% 04.10.2006
фонд в акции 0.9960     0.9813    13.59% 22.41% 8.20% -0.66% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.0355  129.8412  129.5820    2.88% 3.25% 4.53% 6.05% 04.05.2006
балансиран 14.3250  14.3250  14.1832    -4.81% 8.23% -7.82% 2.04% 17.12.2004
фонд в акции 0.7292  0.7220  0.7149    -2.68% 15.36% -9.70% -7.33% 04.05.2006
             
балансиран 789.7353    783.8271    1.26% 5.74% 5.03% -8.86% 09.05.2008
фонд в акции 710.0399    704.7279    0.15% 7.10% 4.81% -12.18% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.3502    11.3502    4.42% 1.33% 5.63% 2.75% 30.01.2006
балансиран 119.9619    119.9619    -0.05% 5.33% -2.89% 2.18% 30.01.2005
фонд в акции 6.7921    6.7921    -3.57% 10.50% -10.59% -7.95% 30.01.2006
фонд в акции 10.0902    10.0902    0.21% 2.31% 0.41% 0.54% 30.01.2009

фонд в акции 8.6890    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5118  0.5093  0.5068    -2.77% 7.26% -6.78% -21.01% 19.11.2007
балансиран 0.7392  0.7366  0.7340    -0.99% 3.31% -2.03% -10.14% 19.11.2007
ниско рисков 0.9957  0.9942  0.9927    3.24% 1.10% 4.62% -0.20% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2659  1.2640 1.2621    4.51% 0.25% 6.50% 5.29% 16.03.2006
консервативен 1.2882  1.2843 1.2804    5.10% 0.92% 7.58% 5.66% 16.03.2006
балансиран 0.8691  0.8656 0.8621    -0.05% 3.32% -2.24% -3.13% 16.03.2006
фонд в акции 0.6381  0.6349 0.6317    -5.44% 6.01% -9.84% -9.52% 16.03.2006
балансиран 0.7243  0.7214 0.7185    -5.10% 4.13% -7.81% -11.66% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0333  1.0333 0.9816    N/A N/A N/A N/A 
            
паричен пазар 1.1808   1.1808    3.06% 0.12% 4.15% 3.70% 15.11.2005
балансиран 1.0275   до 90 дни  над 90 дни  1.30% 3.52% 1.99% 0.34% 12.09.2005
    1.0122  1.0224      

балансиран 7.6038   7.6038    -7.43% 10.11% -8.60% -5.80% 01.03.2006
фонд в акции 6.5599   6.5599    -6.43% 9.37% -10.78% -8.78% 01.03.2006
фонд в акции 2.9428   2.9428    4.93% 15.93% 6.89% -29.56% 05.04.2007
консервативен 10.4958   10.4958    0.64% 1.80% 1.75% 2.72% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7735 0.7697 0.7678 0.7621 0.7621 0.7659  0.7469 5.03% 12.22% -0.85% -6.04% 22.05.2006
фонд в акции 0.4245 0.4224 0.7678 0.4182 0.4182 0.4203  0.4098 1.75% 15.92% -4.41% -22.52% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 105.9709  104.6690  103.8879    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
             
фонд в облигаци 320.9993    320.5178    2.86% 0.39% 4.15% 7.06% 17.11.2003
ниско рисков 13.3355    13.2688    2.81% 2.50% 3.25% 6.23% 27.12.2005
балансиран 12.1449    12.0235    0.94% 5.26% -0.63% 4.17% 27.12.2005
фонд в акции 8.5609    8.4753    -0.72% 11.26% -5.23% -3.06% 07.09.2005
балансиран 21.0273    21.0273    3.69% 4.09% 3.59% 1.69% 08.10.2007
              
фонд в акции 6.5993    6.5663    -2.48% 5.20% -8.13% -11.73% 01.06.2007
балансиран 7.9925    7.9525    -1.84% 5.14% -6.31% -6.50% 01.06.2007
консервативен 11.6622    11.6331    7.25% 2.95% 9.71% 5.05% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1848    1.1611    -3.16% 5.05% -5.56% 4.29% 18.09.2006
балансиран 1.0435    1.0331    -0.94% 3.40% -0.89% 1.87% 10.06.2008

N/A 13.5155 12.3696 8.7193
322.1228 N/A 12.3271 8.6893
323.7278 13.4022 N/A 8.6465
323.7278 13.4022 12.2663 N/A
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В рам-
ките 
само 

на една сесия 
зърнената кул-
тура се раздели с 
повече от 10 USD. 
Слабият инвес-
титорски интерес 
беше основната 
причина за резки-
ят спад на цената 

По време 
на борсова-
та сесия в 

четвъртък изме-
рителят загуби 191 
пункта от стойност-
та си. С поскъпва-
нето на еврото инте-
ресът на инвестито-
рите към ценните 
книжа намаля

индекс на деня

1.99
▶ процента се понижи япон-
ският индекс Nikkei 225 и дос-
тигна 9369.35 пункта

Стока на деня

1.31
▶ процента спечели калаят 
на борсата в Лондон и дос-
тигна 24650 USD/т

Петролът отчете най-големия си 
месечен ръст от февруари 2010 г.
Петролът регистрира 
през септември 8% ръст, 
което е най-високият му 
месечен скок от февруари 
2010 г. насам. За добрите 
резултати най-голямо вли-
яние изиграха постоянно 
намаляващите запаси от 
суров петрол и бензин в 
САЩ. За инвеститорите 
данните на енергийното 
министерство показват 
стабилен ръст на потреб-
лението на гориво в САЩ.

Според официалния 
доклад на енергийното 
министерство запасите от 
бензин през миналата сед-
мица са намалели с 3.47 
млн. барела и са стигнали 
222.6 млн. барела. Разли-

ката в предварителните 
изчисления на анализа-
торите от Bloomberg и 
реалните резултати е 3.82 
млн. барела, тъй като 
средната им оценка беше 
за понижение от 350 хил. 
барела.

Друга важна икономи-
ческа новина беше тази 
за икономическия ръст 
на страната през второто 
тримесечие на 2010 г.  
Данните на министерство-
то на търговията показват, 
че икономическият ръст 
за периода е стигнал 
1.7%. Това е с 0.1% пове-
че в сравнение с предва-
рителните очаквания. Ре-
зултатът е обнадеждаващ 

за икономистите макар и 
да остава далеч под 3.5% 
ръст постигнат за периода 
януари - март.

Не по-малко важни 
бяха и данните за безра-
ботицата в най-голямата 
страна консуматор на 
гориво. До 25 септември 
в бюрото по труда са по-
стъпили 16 хил. по-мал-
ко молби за подпомагане 
срещу безработица, а 
по данни на министер-
ството на труда общият 
им брой е намалял до 
453 хил. На борсата в 
Ню Йорк фючърсите на 
петрола за ноември са 
поскъпнали с 1.75% до 
79.18 USD/б. 

На борсата 
в Ню Йорк 

фючърсите на 
петрола за ноември 
са поскъпнали 
с 1.75% до 79.18 
USD/б

▶ Данните за запасите от петрол и бензин в СаЩ показват стабилен ръст при търсенето на гориво 
Снимки BloomBerg

Оборотът на БФБ 
пада с 50%  
за един месец
Оборотът на БФБ-
София през септември 
е намалял с 50% на 
годишна база до 37.6 
млн. лв., а сделките с 
60% до 9465. За първите 
осем месеца на годината 
както оборотът, така и 
сделките спадат с по 
51% на годишна база до 
съответно 332 млн. лв. и 
76 889.

С най-голям оборот 
през месеца са 
„Каучук” - 4 млн. лв., 
„Софарма” - 3.7 млн. 
лв., „Химимпорт” 
(обикновени) - 2.8 
млн. лв., „Химимпорт” 
(привилегировани) 
- 1.3 млн. лв., и „Адванс 
Терафонд” - 1 млн. лв.

С най-голям 
оборот  

през месеца  
са „Каучук” -  
4 млн. лв.

Цветният 
метал 
доба-

ви 318 USD към 
стойността си 
на последната 
борсова сесия. 
Инвеститорите 
все повече обръ-
щат погледи към 
нискорисковите 
активи, каквито 
са металите

Цифра на деня

5.1
▶ стигна поевтиняването 
на царевицата на борсата 
в Чикаго и се котираше за 
188.58 USD/т

Борсите на Тайланд и Индонезия 
са отличниците в Азия

Индонезий-
ският индекс 

Jakarta Com-
posite  достигна 
исторически рекорд, 
като се повиши с 
0.17% и достигна 
3501.39 пункта

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Последната борсова се-
сия на септември донесе 
понижение за повечето 
индекси в Азиатския и 
Тихоокеанския регион 
основно заради раз-
продажбите в банковия 
сектор. Въпреки лошия 
край на месеца измина-
лите три се оказаха много 
добри за инвеститорите в 
региона.

С най-силен ръст се 
открояват фондовите 
борси в Тайланд и Индо-
незия, където за периода 
юли - септември водещите 
индекси са се повишили 
с над 20%. Тайландският 
SET достигна 975.3 пункта, 
което е най-високото ниво, 
достигано единствено пре-
ди азиатската финансова 
криза през 1996 г. Иконо-
миката на Тайланд нарасна 
с 9.1% през второто триме-
сечие, като правителство-
то очаква ръст от 6% за 
третото тримесечие и 3.3% 
за четвъртото.

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Индонезийският индекс 
Jakarta Composite  дос-
тигна исторически рекорд, 
като се повиши с 0.17% и 
достигна 3501.39 пункта. 
През септември измери-
телят е спечелил 13.5%, 
след като Международният 
валутен фонд похвали 
страната за забележителния 
напредък, който бележи в 
своето икономическо разви-
тие. За 2011 г. МВФ очаква 
индонезийската икономика 
да нарасне с 6.2% след ръст 
от 6% за тази година.

С най-много абонати на 
COBOS в края на септем-
ври е „Елана Трейдинг” 
АД (474), следвано от 
„Юг Маркет” АД (127). 
„БенчМарк” и „Карол” 
създадоха свои платфор-
ми, което обяснява отстъ-
плението им от известно 
време в класацията по 
брой COBOS-и.

2
▶ процента се 
повиши цената  
на памука  
на борсата  
в ню Йорк, след 
като данните 
за септември 
показаха 54% ръст 
при щатския износ

п р О Д а В а 

апарТаМЕНТ

ЗП 80 кв.м., 

гр. София, ж.к. Борово 

(срещу БиЛА), етаж 1,  

чрез ЧСи

цена 120 000  лв.

0897 999 029  ▶ Борсовите индекси в развиващите се страни в азия 
отчитат среден ръст от 20%   

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg
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Липсата на лик-
видност е едно от 
предизвикателствата 
пред финансовата 
стабилност

Затягането контрола над 
кредитните агенции и 
справянето със системния 
ликвиден риск са два клю-
чови проблема, с които ще 
трябва да се справят воде-
щите икономики в света. 
Това е записано в тазго-
дишния Глобален доклад 
за финансовата стабилност 
(Global Financial Stability 
Report 2010), изготвен от 
Международния валутен 
фонд. Анализът разглежда 

част от промените в новата 
следкризисна реалност, с 
които финансовите инсти-
туции трябва да се съобра-
зяват занапред.

Рейтинги
Оценъчната политика на 
международните кредит-
ни агенции трябва да бъ-
де по-тясно регулирана, 
категорични са анализа-
торите от фонда. Поста-
вяните рейтинги на дър-
жавните дългове оказват 
влияние в много голяма 
степен върху поведени-
ето на инвестиционните 
фондове. Понижаването 
на кредитните оценки во-
ди до порочна спирала на 

масови разпродажби на 
съответните ценни книжа, 
обяснява докладът. Зато-
ва законодателите трябва 
максимално да избягват 
позоваването на кредитни 
оценки и използването им 
в изготвянето на регула-
торни инструменти. 

Анализаторите от МВФ 
правят заключението, че 
изводите в доклада в най-
голяма степен се отна-
сят до работата на трите 
водещи кредитни аген-
ции - Moody’s, Fitch и 
Standard&Poor’s. Въпреки 
че регистрираните рейтин-
гови институции в света са 
близо 70, влиянието на тези 
три е най-голямо.

Ликвидност
Вторият голям проблем 
пред световната финансова 
стабилност е пресушеният 
пазар за набиране на крат-
косрочни средства. Регула-
торите трябва да наложат 
по-строги изисквания за 
финансова обезпеченост, 
обобщава докладът.

Проблемите с липсата на 
ликвидност и изкривените 
оценки на рейтинговите 
агенции отдавана се ко-
ментират в Европейската 
комисия. Все още обаче 
ЕС и другите водещи стра-
ни не са взели оконча-
телно решение как ще се 
надзирават рейтинговите 
агенции.

Рейтинговите агенции трябва да се регулират по-строго

Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

ДО Облигационерите на “Индустриален холдинг България” АД 

РЕШЕНИЕ 
За увеличение на капитала на “Индустриален холдинг България” АД  

чрез конвертиране на конвертируемите облигации
  

 
На заседание проведено на 30.09.2010г., Управителния съвет, с 

одобрението на Надзорния съвет приема решение на основание чл.195 от 
Търговски закон да увеличи капитала на Дружеството чрез превръщане 
на конвертируеми облигации в акции, а именно:

1.  С цел осигуряване на правата на притежателите на конвертируеми 
облигации да превърнат облигациите си в акции, капиталът на Друже-
ството да бъде увеличен, на осн.чл.195 от ТЗ, с до 2 603 148 /два милиона 
шестстотин и три хиляди сто четиридесет и осем/ лева чрез издаване 
на до 2 603 148  /два милиона шестстотин и три хиляди сто четириде-
сет и осем/ броя обикновени, поименни, безналични акции с право на глас. 
Увеличението на капитала ще се извърши чрез конвертиране на до 216 
496  /двеста и шестнадесет хиляди четиристотин деветдесет и шест/ 
броя безналични, лихвоносни, конвертируеми, свободно прехвърляеми и 
необезпечени облигации, с номинална и емисионна стойност 100 /сто/ 
лева всяка в до 2 603 148  /два милиона шестстотин и три хиляди сто че-
тиридесет и осем/ броя обикновени, поименни, безналични акции с право 
на глас, с номинална стойност 1 /един/ лев и емисионна стойност 8.3167 
/осем цяло три хиляди сто шестдесет и седем/ лева.

2. Определят следния ред, срок и условия за извършване на конвертира-
нето на облигациите в акции:

2.1 Конвертирането на облигациите ще се извърши на датата на чет-
въртото лихвено плащане, а именно на 29.10.2010г. 

2.2 Конвертирането ще се извърши в следното съотношение: 1 /една/ 
облигация за 12.024 /дванадесет цяло нула двадесет и четири/ акции или 
при конверсионна цена на една акция  8.3167 /осем цяло три хиляди сто 
шестдесет и седем/ лева. 

2.3 Акции от предстоящото увеличение на капитала на Дружеството 
могат да запишат облигационерите на Дружеството към 12.10.2010 го-
дина. 

2.4 Срокът за подаване на заявления за записване на акции срещу кон-
вертиране на облигации е от 13.00 часа на 13.10.2010г., до 17.00 часа на 
15.10.2010 година.

2.5 Записването на акции срещу конвертиране на облигации ще става 
чрез подаването на адреса на управление на инвестиционния посредник 
- „Алианц Банк България” АД, град София, бул. „Княгиня Мария Луиза” №79, 
на изрично писмено заявление от правоимащите лица.

2.6 В случаите, в които заявлението се подава от пълномощник, по-
следният следва да се легитимира с изрично писмено пълномощно с но-
тариална заверка на подписа на упълномощителя.

2.7 Едновременнно с подаването на заявлението за записване на ак-
ции, облигационерите подават пред инвестриционния посредник и на-
реждане за блокиране на облигациите, заявени за конвертиране.

3. В срок до 25.10.2010г. Управителният съвет ще констатира:
• поименно кои облигационери са изявили воля да конвертират и съ-

ответно каква част от притежаваните от тях облигации (всички или 
само част);

• точния размер на увеличаването на капитала чрез превръщане на 
конвертируеми облигации в акции.

УМБАЛ “ С В Е Т И   Г Е О Р Г И ”   Е А Д   –   П Л О В Д И В 

На основание чл. 16, ал. 1 във връзка с чл. 14, ал. 1 от ПРУПДТДДУК и решение  
№ 519/29.09.2010 г. на изпълнителния директор на УМБАЛ „Свети Георги” ЕАД.

ОБЯВЯВА:

Конкурс по реда на чл.16, ал.1 във връзка с чл.14, ал.1 от ПРУПДТДДУК за отдаване 
под наем за срок от три години на болнична телевизионна система, състояща 
се от 498 комплекта, всеки от които включва телевизор, стойка за телевизор, 
електронен монетен механизъм и касова кутия, свързани с енергийни източници 
и кабели за получаване на телевизионен сигнал, разположена в сградите на УМБАЛ 
„Свети Георги” ЕАД, находящи се в гр. Пловдив, бул. „Пещерско шосе” №66 и бул. 
„Васил Априлов” №15а.

Първоначалната наемна цена е в размер на – 9 000 (девет хиляди) лева месечно 
без ДДС. 

 Изисквания към участниците:
1. Юридически или физически лица, създадени по Търговския закон или по Закона за 

кооперациите, както и дружества, които могат да извършват търговска дейност по 
законодателството на държава - членка на Европейския съюз или на държава - страна 
по Споразумението за Европейско икономическо пространство; 

2. Да разполага с не по-малко от 2-ма специалисти, заети по трудов договор, прите-
жаващи минимум 3-годишен опит в дейности по управление и поддържане на общест-
вени телевизионни мрежи или телевизионни системи, предназначени за посетители 
в обществени обекти с капацитет от минимум 100 телевизионни точки;

3. Да разполагат със собствен или нает телевизионен сервиз и сервиз за електронни 
монетни механизми.  

 Размерът на депозита за участие е 10000 /десет хиляди/ лева. 
Документи, които следва да се представят от всеки участник в конкурса:
1. Оферта (техническо и ценово предложение); 
2. Документ за регистрация на участника и удостоверение за актуално състо-

яние;
3. Доказателства за тригодишен опит по управление и поддържане на теле-

визионни системи с обществено предназначение с капацитет от минимум 100 
телевизионни точки. 

4. Доказателства за наличие на собствен или нает телевизионен сервиз и сервиз 
на монетните механизми; 

5. Копие от документ за закупена конкурсна документация;
6. Копие от документ за внесен депозит за участие в конкурса;
7. Декларация за извършен оглед на обекта на конкурса; 
Специални условия:
1. Наемателят ще ползва, стопанисва и експлоатира наетия актив само за 

определеното в договора ползване, като получава правото на собственост върху 
събраните в монетниците суми; 

2. Наемателят може да предлага подмяната на телевизори, инсталации и други 
основни възли от системата с нови, като собствеността върху новите телевизари 
и инсталации се придобива от наемодателя; 

3. Наемателят следва незабавно да съобщава на наемодателя за повредите и 
посегателствата, извършени върху наетия актив, за които е узнал;

4. Наемателят трябва да спазва правилата за вътрешния ред в лечебното заведе-
ние на наемодателя и правилата за пожарна и аварийна безопасност;

5. Наемателят трябва постави върху всеки телевизор и периодично да следи за 
наличието на инструкция на български език за реда за ползването му;

6. Наемателят обслужва сервизно телевизионната система и е длъжен да извършва 
дребните поправки и да поддържа работеща цялата инсталация за своя сметка, 
а когато стойността на ремонтните работи е над определен размер – може да 
предложи на наемодателя цена и условия на сервизната си дейност;

7. Наемателят може да предложи наемна цена за един комплект, като общата наем-
на цена по договора да е сбор от цената за всичките 498 комплекта. При тези условия 
може да се предложи автоматична промяна в общата цена на договора при промяна 
(увеличение или намаление) на броя на комплектите, годни за експлоатация.  

8. Наемателят има право сам да избере кабелен или сателитен оператор, но следва 
да гарантира минимален пакет от телевизионни програми, които ще е длъжен да 
осигурява срещу заплащане от потребителите;

9. Наемателят има право сам да определя размера на таксите пуск на телевизорите 
и/или отделните програми;

10. Наемателят може да предлага в полза на наемодателя застраховане на телеви-
зори за своя сметка или прехвърляне на риска от повреждане на уредите;

11. Наемателят може да изисква от наемодателя да не допуска след сключване 
на договора трети лица да осъществяват същата или сходна дейност на негова 
територия с телевизионната система или с друга такава;

12. Наемателят може да предлага улеснения или новости при използване на те-
левизионната система в полза на наемодателя, персонала или пациентите, като 
безплатен достъп до определен брой телевизионни точки, платена и/или безплатна 
интернет връзка и др.

Цената на документацията за участие е 300 лв. (триста лева), платими в касата на 
болницата и  може да бъде закупена всеки ден от 09.00 до 12.00 часа и от 13.00 до 15.00 
часа в срок до 14-ия ден (ако е неработен ден – на първия работен ден) след датата на 
публикуване на решението за конкурса от деловодството на УМБАЛ „Свети Георги” 
ЕАД, гр. Пловдив, бул. „Пещерско шосе” № 66, ет. 2, ниско тяло.

Оферти се подават всеки работен ден в срок до 14.00 часа на 15-ия ден (ако е 
неработен ден – на първия работен ден) след датата на публикуване на решението 
за конкурса от деловодството на УМБАЛ „Свети Георги” ЕАД, гр. Пловдив, бул. 
„Пещерско шосе” № 66, ет.2, ниско тяло.

Оглед може да бъде направен всеки работен ден в срок до всеки работен ден в срок до 
14-ия ден (ако е неработен ден – на първия работен ден) след датата на публикуване на 
решението за конкурса, от 09:00 до 12:00 часа – след предварителна уговорка. 

За контакти: Борис Лозанов - тел.032/602930; 

О Б Щ И Н А - П Л Е В Е Н

На основание Решения № 1048 и № 1050 от 19.08.2010 год. на Общински съвет – Плевен, 
обявява

НОВИ ПУБЛИЧНИ  ТЪРГОВЕ  С  ЯВНО  НАДДАВАНЕ за продажба на следните общински имоти: 

№ ОБЕКТИ

Начална
тръжна 

цена /лв./
без ДДС

Стъпка
на надда-
ване /лв./

Депозит
за участие 

/лв./

Срок за закупуване
документация и цена 

/до/лв./ с ДДС

Срок за подаване на 
предложения 

/до/
Дата и час

на провеждане

1.
Фурна – баня и дворно място 

от  2 390 м2,  УПИ V, кв.2
с. Пелишат

24 000 2 000 2 400

І търг
26.10.10 г.

120 лв.
01.11.10 г. 03.11.10 г.

13,30 часа
ІІ търг

25.11.10 г.
120 лв.

30.11.10 г. 03.12.10 г.
13,30 часа

2.

Обект с идент.
56722.660.302.11

застр пл. 49 кв.м.
ул.Даскал Димо

№ 7
45 000 2 000 4  500

І търг
01.11.10 г.

180 лв.
08.11.10 г. 09.11.10 г.

13,30 часа
ІІ търг

01.12.10 г.
180 лв.

06.12.10 г. 09.12.10 г.
13,30 часа

Тръжни документации за участие се закупуват от център за административно обслужване  на Община Плевен всеки работен ден до 16.30 ч., до 
посочените срокове за закупуване.

Депозитите за участие се внасят по банкова сметка IBAN BG43 UNCR 9660 3311 9710 10, BIC UNCRBGSF в УниКредит Булбанк, клон Плевен.
За справки: Община Плевен, стая № 8, тел. 881 296; 
Пълният текст на посочените решения са публикувани в “Държавен вестник” брой № 76 от 28.09.2010 год. и на сайта на Община – Плевен 

- www.pleven.bg.

П Р О д А В А 

БенЗинОСтАнциЯ
визия „ЛУК ОЙЛ” (не-
довършена), Търгов-
ска сграда с РЗП 202 

кв.м., навес с РЗП 440 
кв.м., резервоари, с. 
Крън, община Казан-

лък,  чрез ЧСИ

цена 1 380 000  лв.

0897 999 029  

П Р О д А В А 

ГАРАЖ

ЗП 39 кв.м., 

гр. София, 

ул. Петър Богдан,  

чрез ЧСИ

цена 26 250  лв.

0897 999 029  

П Р О д А В А 

дВУетАЖнА ВиЛнА 
СГРАдА

със сутерен и таван-
ски етаж,  РЗП – 600 
кв. м, с дворно мяс-
то – ½ от 800 кв. м, 

София, с. Панчарево,  
чрез ЧСИ

цена 400 500  лв.

0897 999 029  

П Р О д А В А 

МеЗОнет

РЗП 137 кв.м, 

етаж 15, 16, гр. София, 

ж.к. Зона Б-5, бл. 2,  

чрез ЧСИ

цена 170 250  лв.

0897 999 029  

Според МВФ Moody’s, Fitch и Standard&Poor’s са 
единствените влиятелни в световен план кредитни 
агенции

▶

СнИмКа bloomberg
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Mitsubishi ASX

Двигател редови 4-цилиндров дизел
Работен обем 1798 куб. см
Мощност 150 к. с./110 кВ
Въртящ момент 300 Нм при 2000 об./мин
Трансмисия шестстепенна механична
Тегло 1525 кг
Ускорение 0-100 км/ч: 10 сек
Максимална скорост 198 км/ч
Среден разход 5.7 л/100 км
Емисии CO2 на км 150 г
Цена на тестовия автомобил 58 990 лв.

Атмосфера
Огромният панорамен покрив е ограден 
с атрактивно вътрешно LED осветле-
ние, което допринася за атмосферата в 
интериора.

Мултимедия
710-ватова аудиосистема Rockford 
Fosgate с девет високоговорителя. На-
вигационната система използва 7-инчов 
дисплей и 40 GB твърд диск.

Журналист:

Драгомир Попов

Кросоувърите са хит и то-
ва отдавна не е новина. 
Особено в България, къ-
дето ремонти на пътната 
настилка се извършват два 
пъти годишно, безпроблем-
ното паркиране в центъра 
звучи като притча, а пеше-
ходците са по-запознати 
със закона за движение 
по пътищата от самите 
шофьори. Автомобилните 
производители всячески се 
опитват да задоволят този 
пазар, бълвайки нови и 
нови версии, което води до 
едно логично заключение - 
джиповете не са това, което 
бяха. Животът тук и сега е 
съсредоточен в града.

Решението
Mitsubishi не обича да иг-
рае ролята на догонващ 
конкуренцията и представи 
компактен SUV за града. 
Зад името ASX се крие из-
ключително удобен избор 
за клиента - автомобил с 
висок клиренс, или 4х4 
кросоувър, с който да впе-
чатлите приятелите си на 
път за ски пистата. Разли-
ката е в цената - двойното 
задвижване при ASX се 
предлага само с дизеловия 
1.8 DI-D двигател със 150 
к. с. от второто ниво на 
оборудване нагоре. Други-
ят двигател в гамата е бен-
зиновият 1.6 MIVEC, който 
разполага със значително 

по-скромните 117 к. с., но 
с него ASX ще ви струва 
само 33 990 лв.

Не на 4х4
Mitsubishi не храни из-
лишни илюзии, че с ASX 
ще завладявате девствени 
хребети - това е работа на 
Pajero. ASX не е и толкова 
просторен като Outlander, 
но за сметка на това е два 
пъти по-удобен за прому-
шване в безистени и парки-
ране в подземния паркинг 
на мола. Ако има пубертет 
при автомобилите - това е 
Mitsubishi ASX. С неверо-
ятното си желание да се 
изрази японският модел е 
неосъзнат, малко повърх-
ностен и невъзпитан, но дя-
волски свеж. С ядосаното 
си изражение и гигантска 
трапецовидна решетка ASX 
крещи, че иска внимание. 

осъзнаване 
Големите огледала и леката 
гърбица в предния капак 
ще ви внушат, че упра-
влявате много по-масивен 
автомобил. Mitsubishi ASX 
опровергава това усещане 
още при първия сблъсък с 
централните градски дес-
тинации. Колкото и да не ви 
се вярва, отстрани винаги 
остава предостатъчно мяс-
то за разминаване. В ком-
пактната опаковка се крие и 
доста функционален инте-

риор. Коженият скоростен 
лост е с нестандартна, но 
удобна форма. Символите 
върху него са оградени от 
хромирана рамка със съ-
щата трапецовидна форма 
като решетката. Външният 
вид обаче не е всичко и за 
съжаление скоростите не 
се превключват достатъчно 
прецизно. Първото впечат-
ление от окачването също 
е добро, но вибрациите от 
неравния терен предизвик-
ват лек шум някъде отзад в 
купето. 

По-добрият избор от два-
та двигателя безспорно е 
чисто новият дизел, разра-
ботен от японските инжене-
ри. Той е гъвкав, икономи-
чен и работи равномерно. 
Мощността от 150 к. с. на 
пръв поглед изглежда мал-
ка, но ако се абстрахирате, 
че ASX е джип, какъвто 
всъщност той не е, това е 
съвсем прилична мощност 
за лек автомобил с турбоди-
зелов двигател. Въртящият 
момент се разгръща доста 
рано в оборотния диапазон 
и улеснява пъргавото прид-
вижване, когато установите, 
че колоната в поредното 
задръстване е тръгнала без 
вас.

Mitsubishi ASX търси мла-
дежка публика, която държи 
на своята индивидуалност и 
не е склонна да се примири 
с еднообразието по улиците. 

В търсене на себе си
Mitsubishi ASX представя 
компактен SUV 
за града

Тя не знае какво означава 
думата резонанс и не й пука 
за прецизността на ско-
ростния лост. Достатъчно е 
хората да ви забелязват, ко-

гато минавате покрай тях, 
натоварили няколко сно-
уборда на покрива. Е, ако 
заседнете в някоя преспа на 
тръгване, приятелите ще ви 

избутат. После в пристъп на 
бурен смях ще се запътите 
към кварталната бирария, 
а защо не направо към Ок-
тоберфест.
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Икебаната 
миксира цветя със 
стъкло и метал  
Икебаната, или японското 
изкуство за подреждане на 
цветя, се нарича още “пътят 
на цветята”. Подобно на 
чйната церемония икебана-
та е медитация - смяна на 
сезоните, време и промя-

Днес
на. Живи клончета, лозови 
пръчки, листа, житни расте-
ния, зърна, плодове, семена, 
цветя, както и сухи растения 
- всичко може да се използ-
ва при аранжирането. Като 
традиционно японско изку-
ство икебаната има сим-
воличен характер, както и 
декоративна употреба. 
При подредбата може да се 

Българи 
медитират 
с чайна 
церемония
Ритуалът проследява пътя на човешкия живот
Когато човек чуе Япония, 
в съзнанието му ведна-
га изниква асоциацията 
за много древна култура. 
Икебана, кимона, самураи, 
гейши - това са малка част 
от нещата, които са опор-
ните точки за развитието 
на японската култура през 
вековете. Несъмнено обаче 
най-ярката асоциация е 
чайната церемония, която 
буди интереса на бълга-
рите. 

У нас всеки може да при-

съства съвсем свободно на 
чайна церемония. Може и 
да се запише на курсове, 
на които да научи основ-
ните понятия от церемо-
нията, действия, поклони 
и реплики. Първата чайна 
церемония в България се е 
състояла през 1992 г. 

Оттогава до днес инте-
ресът на хората у нас към 
японската церемония се 
радва на сериозен инте-
рес. 

Специално помещение 

за такива прояви дори се 
появява в столичната 18 
гимназия, където се изу-
чава японски език. 

Чаят като начин  
на живот   
Оказва се, че понятието 
чайна церемония не е най-
точното, но това е името, 
което идва от САЩ. Всъщ-
ност ритуалът, който се 
спазва, представя пътя на 
чая. Това е пътят, който чо-
век избира от началото на 

 Чайните церемонии могат да се провеждат както в   
закрити помещения, така и в пищни японски градини
▶

живота си. Японците вяр-
ват, че чаят е начин на жи-
вот. Според разбиранията 
на източния народ човекът, 
който е избрал да следва 
този път, трябва да прилага 
4 принципа - хармония, 
уважение, чистота и покой 
- и те трябва да присъстват 
в целия му живот. 

Всичко, което се случва 
по време на чайната це-
ремония, е символично 
общуване. Всеки от тези 
жестове има своето зна-
чение и послание. Самият 
ритуал в Япония е елитар-
но удоволствие. При него 
се използват много скъпи 
прибори и чай. Листата на 
чая се отглеждат и берат 
при изключително специ-
ални условия - 100 г от 
него се продават за около 
50 USD, казват запознати. 
Самите церемонии в Япо-
ния се провеждат в чайни 
къщи, които са национал-
но съкровище. Там посе-
щението не е по-евтино от 
200 USD. Кимоната, които 
се носят, докато ритуал-
но се минава “по пътя на 
чая”, са много скъпи, но 
изискването е да са едно-
цветни. 

Церемония  
или медитация
Най-общо чайната цере-
мония може да се опише 
като ритуално приготвяне 
и поднасяне на зелен пра-
хообразен чай в присъст-
вието на гости. “Церемо-
нията може да се нарече 
активна медитация”, казва 
сертифицираният препода-

вател по чайна церемония 
Криси Прахова. Тя е пре-
зидент на расенке “Ура-
сенке Танкокай”. Това е 
представителство на една 
от трите водещи школи в 
света на чая. “Всяка школа 
има свой собствен стил, 
но сами по себе си цере-
мониите не се различават 
толкова много”, твърди 
Прахова. 

Една пълна официална 
церемония обхваща хра-
нене и изпиването на два 
чая. Продължителността 
й може да достигне до 
четири часа. Преди да се 
започне с пиенето на чай, 
е желателно да се хапнат 
сладки, тъй като вкусът на 
чая не е като традиционни-

те в България. В чаша се 
слага до 2 г чай, който се 
разтваря в горещата вода 
с помощта на специална 
четка. 

Задача на домакина по 
време на церемонията е да 
създаде подходяща атмос-
фера, носеща естетична, 
интелектуална и физиче-
ска наслада и спокойствие 
на съзнанието на гостите. 
За да създаде необходима-
та обстановка и да проведе 
ритуала, както е прието, 
домакинът трябва да е пре-
минал дълъг период на 
обучение. 

Движенията като 
израз на уважение
По време на церемонията 
всяко действие е израз на 
уважение и почит към це-
лия заобикалящ свят. Иде-
ята на “пътя на чая” идва 
от дзен будизма - сетивата 
на човека се ангажират, 
така че той да бъде изцяло 
въвлечен в церемонията 
и да се освободи от еже-
дневието си. Церемони-
ята носи на участниците 

50
▶ USD струва  
100 грама зелен чай, 
който се консумира  
по време на  
церемонията

 Чаят се сервира в специални помещения. У нас такова има в столичната 18 
гимназия “Уилям Гладстон”
▶



weekend   21    
Петък 1 октомври 2010  pari.bg

“Но” е  
най-старият 
жив театър 
“Но” и “Кьоген” са две от 
общо четирите форми на 
японски театър. Другите 
две са “Кабуки” и “Бунра-
ку”. “Но”, който, най-общо 
казано, включва комичния 

театър “Кьоген”, се отделя 
като обособена театрална 
форма през XIV век. Днес 
това е най-старата запазена 
театрална форма в света. 
Въпреки че “Но” и “Кьо-
ген” се развиват заедно и не 
може да бъдат отделени, в 
много аспекти те са коренно 
противоположни. “Но” е 
изцяло символичен театър и 

акцентира върху ритуала и 
внушението сред изчистена 
естетична атмосфера, докато 
при “Кьоген” ударението 
пада върху стремежа хората 
да се разсмеят. Сцената на 
“Но” се смята за истинско 
произведение на изкуството. 
Основните маски, които 
влизат в играта на “Но”, се 
разделят на няколко основни 

типа - млада жена, стар мъж, 
демон. Обикновено маска 
носи само главният герой. 
Театър “Но” е известен и 
с пищните си костюми, 
които силно контрастират с 
голата сцена и ограничените 
движения на актьорите. Кос-
тюмът на главния герой е от 
пет слоя и външна украса от 
брокат. 

Театър
използват всички естестве-
ни материи, а съвременната 
икебана включва стъкло, 
метал и пластмаса. Съот-
ношението на материите, 
стилът на подредба, големи-
ната, формата, структурата, 
обемът и цветът на използ-
вания съд, мястото и пово-
дът са от особено голямо 
значение.

Преди да започне консумацията на чая, е добре 
гостът да опита от поднесените сладки. Сиропи-
раните сладки се разрязват и ядат с помощта на 
специалната клечка

▶

ИЗБРАНО ОТ КАЛЕНДАРА НА ДНИТЕ НА ЯПОНСКАТА КУЛТУРА 
УЪРКШОП ПО ЯПОНСКА ГРАВЮРА УКИЙО�Е

ДЕМОНСТРАЦИЯ НА БОЙНИ ИЗКУСТВА

Демонстрация и уъркшоп по икебана

ИЗЛОЖБА НА ИКЕБАНА "ТРАДИЦИИ И ВДЪХНОВЕНИЯ"

ПАНОРАМА НА СЪВРЕМЕННОТО ЯПОНСКО КИНО В НАТФИЗ

ДЕМОНСТРАЦИЯ НА ЧАЙНА ЦЕРЕМОНИЯ

ДНИ НА СВЕТОВНОИЗВЕСТНИЯ ЯПОНСКИ ХУДОЖНИК 
И ОБЩЕСТВЕНИК ИКУО ХИРАЯМА

КУРОСАВА. ОТРАЖЕНИЯ � СЪБИТИЯ, ПОСВЕТЕНИ НА 
����ГОДИШНИНАТА ОТ РОЖДЕНИЕТО НА АКИРА КУРОСАВА
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София, 
Галерия за чуждестранно 
изкуство

Пловдив, 
Регионален 
исторически музей 

София, 
Спортна зала 
"София"

София, 
НДК, зала ��

София, 
зала "БЪЛГАРИЯ"

София, 
Учебно кино 
на НАТФИЗ

София, 
НДК

София, 
АРТ ЦЕНТЪР ФОРУМ �
Международна изложба

Варна

Японската гравюра върху дърво укийо�е придобива изключителна популярност сред широките градски слоеве в 
Япония през XVII�XVIII в. Тя оказва решаващо влияние и върху художниците импресионисти  като Моне и Ван Гог. В 
България ще може да се види процесът на създаване на отпечатъка от бял лист до напълно завършена цветна 
гравюра, както и част от процеса на изработване на гравираната дъска, с помощта на която се отпечатват гравюрите.

Ще се види нещо, което по принцип не се показва пред публика, дори рядко се практикува в чайната стая, защото 
са необходими години практика. Хора от различни държави щe демонстрират хармонията и единството в 
практика, наречена Шаза. Тя се явява реализация на идеята, залегнала в пътя на чая � за приятелство и мир, които 
може да се зародят от чаша чай, приготвена с любов и приета с благодарност.

Ще може да се видят демонстрации на живо на традиционни японски бойни изкуства като джу джуцу, сумо, 
джудо, карате�до, киокушинкай, айкидо, катори шинторю и кендо.

ОКТОМВРИ

ОКТОМВРИ

ОКТОМВРИ

ОКТОМВРИ

ОКТОМВРИ

ОКТОМВРИ

НОЕМВРИ ДЕКЕМВРИ

НОЕМВРИ

НОЕМВРИ

смирение, като фокусира 
тяхното внимание вър-
ху дълбоката красота на 
простите прояви на при-
родата - светлината, зву-
ка на водата, отблясъците 
на дървесните въглища, 
върху които се акцентира 
при строежа на чайни-
те. Чайните церемонии 

представят също и проя-
вите на творческата сила 
на вселената в човешките 
стремежи, като например 
изработването на красиви 
предмети. 

По време на церемони-
ята се използва кърпа, с 
която се почиства всеки 
от приборите, с които се 

приготвя чаят. Именно из-
бърсването на приборите 
символизира чистотата. 
Движенията трябва да се 
правят така, че да се тре-
нира дишането - всичко се 
прави с цел постигане на 
пълна хармония. По време 
на церемонията трябва да 
се постигне единност в 
усещанията - докато до-
макинът извършва риту-
алното приготовление на 
топлата напитка, гостите 
трябва да съпреживеят с 
него този акт. 

Разговорите по време на 
чайната церемония са све-
дени до минимум - има 
определени реплики, ко-
ито подканят гостите. Те 
ограничават разговора си 
до произхода на приборите 
и възхваляват красотата на 
природните дадености.

У нас в чайна церемо-
ния може да участва все-
ки. Във връзка с дните на 
японската култура школата 
“Урасенке” ще направи 
демонстрация на ритуала 
в средата на ноември. 

Елина Пулчева
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“Моят дом е моята кре-
пост” - една често употре-
бявана и доста клиширана 
фраза. Тя обаче е и много 
вярна. Стремежът на всеки 
човек да изгради свой дом, 
в който да се чувства уютно 
и приятно, прибирайки се 
след работа, е в основата 
на непрестанно развиващия 
се сектор на интериорния 
дизайн.

Собственото жилище от-
давна не е просто необходи-
мост, а все по-често домът 
е израз на вътрешното усе-
щане, личния успех и висо-
кия социален статус на оби-
тателя му. Всеки, който по 
една или друга причина се е 
сдобил с жилище, отлично 
знае, че инвестицията в 
него е не само покупката 
му, но и обзавеждането. 
А то понякога е толкова 
солидно, че дори прибли-
жава цената на имота. В 
повечето случаи вътреш-
ният дизайн на дома дава 
отражение на нашия стил, 
индивидуалност, свобода 
и класа... През последните 
години нуждата от себеиз-
разяване чрез подредбата 
на “нашата крепост” даде 
възможност за разгръща-
нето на професия, на която 
към днешна дата се гледа 
с особен интерес - инте-
риорният дизайнер. Това е 
човекът, който помага при 
изграждането на дома - по-
ема го от грубия завършен 
строеж, докато не му при-
даде цялостен завършек.

Постоянна еволюция
Професията на интериорния 
дизайнер се развива с много 
бързи темпове - модата и те-
ченията от различни култури, 
развитието на технологията, 
появата на нови ресурси - 
всичко това дава много силен 
тласък на промените във въ-
трешния дизайн.

Макар интериорният 
дизайн да е сравнително 
млада услуга, тя става все 
по-търсена у нас. Истин-
ско предизвикателство за 
дизайнера е да се избере 
подходяща комбинация 
между стилове, цветове и 
игри с пространствените 
ограничения, пък и да уго-
ди на клиента. Все повече 
информационните кана-
ли и интересът на хората 
към интериора развихрят 
въображението им, което 
пък дава голяма свобода на 
дизайнера. Технологиите 
също много помагат. Това 
е и причината през годи-
ните рязко да се промени 
обхватът на услугата “ин-
териорен дизайн” - от чисто 
подходяща подредба на ме-
белите в пространството да 
се превърне в стил на живот 
и функционалност.

Длъжностна  
характеристика
Ограниченията, поставени 
от изчерпаните стилове, не 
пречат на индивидуалност-
та на даден интериор. Рядко 

се повтарят две абсолютно 
еднакви пространства и то-
ва може да ви го каже всеки 
архитект. Всичко е въпрос 
на комбинация и смели ре-
шения, а те са длъжностна-
та характеристика на инте-
риорния дизайнер.

Няколко са нещата, които 
човек трябва да знае, преди 
да използва услугите на 

дизайнера. Първото и най-
важно е, че има съществена 
разлика между архитект, 
който се занимава с инте-
риорен дизайн, и просто 
дизайнер. Архитектът има 
много по-добър функциона-
лен поглед върху простран-
ството и във всяка ситуация 
може да прецени какво ще е 
най-доброто разположение 
на помещения, мебели, ак-

сесоари. У хората обаче е 
останало погрешното впе-
чатление, че тези специали-
сти се търсят, след като по-
купката на жилището вече е 
факт. Всъщност от огромно 
значение е клиентът да се 
обърне към дизайнера още 
преди купуването на дом. 
С негова помощ изборът 
може да е много по-ле-

сен, а и при оформлението 
впоследствие се избягват 
много проблеми.

Вторият важен момент е, 
че не интериорният дизай-
нер решава как да изглежда 
домът, а клиентът има по-
следната дума. Дизайнерът 
само помага, дава съвет и 
търси решение, т.е. визу-
ализира идеята в главата на 
клиента, а не се опитва да 

наложи своето собствено 
виждане.

Точно и ясно  
при офис сградите
Работата с клиенти, които 
искат да подредят жили-
щето си, отнема месеци. 
Най-вече защото хората, 
които търсят интериорния 
дизайнер, рядко имат яс-

на и изчистена концепция 
за това, което искат. За да 
се опознаят нуждите на 
клиента и да се проектира 
обликът на неговия дом, са 
необходими много разго-
вори, докато се избистри 
визията на жилището. По-
някога промените се случ-
ват буквално до последния 
момент, казват дизайнери-
те. Много трудно е да се 

преборят всички вътрешни 
наслагвания на клиента - 
какъв пример е имал пред 
себе си като малък, каква 
е неговата естетика или 
лично виждане.

Свобода да миксираш
Въпреки че става въпрос за 
индивидуални представи за 
това как трябва да изглежда 

даден дом, при интериор-
ния дизайн също има мода. 
Тя се променя през 2-3 го-
дини. Новите неща обаче, 
които може да се правят, 
са доста малко. Не заради 
друго, а защото стиловете 
са изчерпани. Модата се 
ражда при смесването на 
новите материали (каквито 
непрекъснато се появяват) 
със стари и добре познати 

форми. След всевъзмож-
ните комбинации, които са 
изпитвани през годините, 
се е достигнало до пълна 
свобода да се комбинират 
дори напълно изключва-
щи се неща, които доскоро 
са изглеждали недопусти-
ми, твърдят архитектите. 
Тенденциите отиват към 
по-естествени измерения  
- материалите като визия и 
функция стават по-аскетич-
ни, т.е търси се единствено 
онова, от което наистина 
се нуждаем, без излишни 
капризи. Все по-модерно е 
отварянето на повече прос-
транство и осигуряването 
на повече въздух в поме-
щенията. Хората започнаха 
да се дразнят от претрупва-
нето с мебели и предмети и 
изчистиха домовете си от 
излишните неща.

Възпитаващият 
ефект на кризата
Кризата възпитава както 
клиентите, така и самите 
дизайнери. Една от нало-
жените напоследък тен-
денции е да се купуват 
предимно готови мебели, 
защото са по-евтини. За 
индивидуално проектиране 
и изработване се оставят 
единствено тези мебели, 
които няма как да бъдат 
поръчани. Това е довело и 
до осезаемото освобожда-
ване на майсторите, които 
изработват “по поръчка”, 
при които допреди 3 годи-
ни се е чакало с месеци, за 
да приемат дадена поръчка. 
Друга тенденция, оформе-
на от икономическия за-
стой, е търсенето предимно 
на български материали и 
мебели, които не предлагат 
високо качество, но пък се 
намират на по-приемливи 
цени от западните им ре-
плики.

Без излишни капризи
Комбинация между функ-
ционалност и най-подхо-
дяща цена - това е положи-
телният ефект, който иконо-
мическата криза е оказала 
върху интериорния дизайн. 
Услугата е специфична и не 
е за всеки, затова и ефек-
тите от кризата при нея не 
се чувстват толкова силно. 
Щом някой е отделил пари, 
за да си купи дом, той може 
да си позволи и неговото 
подреждане с помощта на 
специалист, категорични са 
представители от бранша. 
Все пак клиентът леко е из-
менил изискванията си. Без 
влагането на излишни пари 
се получават много по-чест-
ни и истински интериори, 
твърдят дизайнерите. Пре-
каленото разхищаване на 
средства за капризи, които 
бяха характерни за периода 
на бурното строителство, 
са отдавна забравени. Сега 
клиентите са много по-на-
ясно с бюджетите си и с 
това какво искат да получат 
срещу парите си.

Елина Пулчева

Вътрешна промяна
През последните години нуждата от себеизразяване чрез подредбата на 
“нашата крепост” направи интериорните дизайнери много търсени и желани

 Естествените материали се използват все по-често в стени, настилки и тавани
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Изчерпаните форми родиха нова естетика в интериорния дизайн

Арх. Таня Глебова

По отношение на клиента...
Преди 10-15 години беше модерно да се наеме ин-
териорен дизайнер заради самата мода. Сега катего-
рично смятам, че клиентът стана по-интелигентен. 
Той знае какво може да получи от мен, затова търси 
и моята професионална помощ при подреждането 
на дома си.

Предпочитам работата с обществени сгради, защото 
тяхната реализация става бързо. Собствениците на 
такива помещения имат ясно изчистена концепция за 
това, което искат. От помещението, което трябва да 
проектирам, зависи бизнесът им, а те предварително 
знаят какво послание искат да отправят към техния 
клиент. Когато става въпрос за жилище, клиентът се 
бори с всички свои вътрешни наслагвания - какво е 
виждал като малък, каква е неговата естетика и лично 
виждане.

За спецификата на работата
Работата на интериорния дизайнер е свързана до 
голяма степен с маркетинг. Моята дейност е освен 
да проектирам визията на дома и да намеря най-под-
ходящия строител, проектант на мебели или да знам 
откъде да намеря готова мебел или осветително тяло 
според изискванията на клиента. Моята задача е да 
посъветвам човека отсреща кое си струва да се купи 
от магазин и кое да бъде изработено по индивидуална 
поръчка.

Съвети
Когато в едно помещение има стара и гола стена, тя 
може да бъде оставена като акцент, без да се измазва 
или боядисва. По този начин от дефекта може да се 
получи много приятен ефект. При малък апартамент 
трябва максимално да се премахнат всички стени, 
да се използва максимално много стъкло и ако е 
възможно, да се оставят заградени само тоалетната 
и банята. За меката мебел най-подходящата материя 
е кожата - тя издържа най-много време, а и старее 
красиво. При избор на повече от един цвят в дадено 
помещение те трябва да се подберат така, че да има 

един доминантен, а останалите да са контрастни и 
туширащи.

Против...
Има три неща, които никога не бих посъветвала 
клиент да купи или проектира в България - това са 
стол, диван и осветително тяло. Висококачествени 
осветителни тела може да се намерят в Германия, 
Белгия и Италия. Световна тенденция напоследък 
е използването на LED осветление. Напоследък 
в практиката се наложи понятието архитек-турно 
осветление - осветителните тела вече се създават за 
конкретно осветяване, така че да дадат истинския цвят 
и материя на осветявания обект.

По отношение на тенденциите...
В интериорния дизайн нещата се развиват много 
динамично. Основната причина е по-богатите 
канали за комуникация. В днешно време хората 
набавят информация от различни места, а така се 
обогатяват за различните тенденции. Развитието на 
интериорния дизайн се дължи и на непрестанното 
желание у хората да се състезават - веднъж дизай-
нерите със своите творения и втори път хората като 
потребители - да притежават нещо по-различно от 
другия. Все по-често се срещат хора, които искат 
различен дизайн, а това доведе до експерименти 
във всякакви форми. Може да се каже, че е опитано 
всичко - барок, рококо, модернизъм, постмодер-
низъм, минимализъм. Единственото ново, което 
се случва, са материалите - имаме нови, техноло-
гични материали. Наличието на нови материали и 
изчерпани форми породи нова естетика, която се 
изразява в миксирането на формите и материалите. 
Комбинират се неща, които доскоро бяха табу и като 
форми, и като материали. Имаме пълната свобода 
да комбинираме напълно изключващи се неща, без 
да бъде грозно.

Използват се естествени материали. Като визия и 
функция мебелите са по-аскетични - избира се точно 
това, от което имаме нужда, без излишни неща.

Венцислава Василева
Асен Емилов

Фотографи:

В обществените сгради тенденцията е все по-голямото освобождаване на пространството
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...на две колела и  
по-бързо. Или малко 
повече за второто 
издание на Shambhala 
Open Cup 2010

Надолу по хълма...

Колоезденето може да се 
практикува и в доста екс-
тремен вариант. Една от 
най-мощните помпи за 
адреналина е дисципли-
ната downhill - спускане 
по планинско трасе със 
специално създадени пре-
пятствия. 

От 8 октомври (петък) 
такова зрелище отново ще 
се разиграе до Сопот. Там 
центърът за екстремни 
спортове “Шамбала” пра-
ви второто си за тази го-
дина подобно състезание 
- Shambhala Open Cup. 

То ще продължи три 

дни, а организаторите се 
надяват да е по-успешно 
от първото, което се със-
тоя през пролетта и събра 
над 320 състезатели. 

дисциплините
За второто издание на 
Shambhala Open Cup орга-
низаторите предвиждат 2 
дисциплини - DH (спуска-
нето) и 4Х (форкрос). На 
човешки език второто оз-
начава състезание в групи 
по 4 колоездачи, които се 
спускат по трасе с изкуст-
вено направени скокове и 
виражи. Тази дисциплина 

Заради успеха на пролетния турнир организатори-
те от Сопот решиха да проведат подобно състеза-
ние за втори път Снимки Sxc.hu

▶

се провежда на принципа 
на директната елимина-
ция - победител е този, 
който успее да пресече 
финалната линия първи. 
Това превръща форкроса 
в зрелище.

Не че DH състезанието 
е скучно за гледане - до-
ри обратното. За него са 
предназначени най-теж-
ките състезателни трасета 
в България. “Пистата” над 
Сопот е дълга 4 км, а дени-
велацията й е над 800 м. 

Участниците в тази дис-
циплина се състезават за 
време - най-бързият пе-
чели.

Програмата
За първия ден на състеза-
нието са предвидени тре-
нировки. След това идва 
ред на квалификациите 
в двете дисциплини, а в 
неделя на 10 октомври ще 
бъдат финалите. 

Трудността на състеза-
нието не пречи на ин-
тереса към него. Дори 
обратното. Така през май 
“Шамбала” събра състеза-
тели от Англия, България, 
Румъния, Русия, Македо-
ния, Франция, Гърция, 
Украйна, Словакия и Ита-
лия. Това е показателно за 
все по-големия интерес 
към подобни екстремни 
спортове в България, каза 
Християн Драгошинов, 
председател на асоциа-
цията на адреналинните 
спортове BAS (Bulgarian 
Adventure Sports). Очаква-
ме поне толкова участни-
ци за есенното издание 
на Shambhala Open Cup, 
колкото и през пролет-та, 
казва Георги Даскалов, 
един от организаторите 
на турнира.

За нарастващия интерес 
към турнира допринася и 
това, че тази година със-
тезанието беше включено 
в календара на UCI (Меж-
дународния колоездачен 
съюз). Датите за провеж-

дането му са съобразени с 
международния календар, 
за да няма засечки с други 
важни събития, обясняват 
организаторите. 

места за планинско 
колоездене
Самият Сопот, където се 
предлагат чудесни условия 
за парапланеризъм, става 
все по-популярно място 
за екстремни спортове. А 
и не е само той. България 
се превръща в един от цен-
тровете на адреналинни 
спортове на Балканите. 

Освен условия у нас има 
и достатъчно желаещи да 
практикуват тези спортове, 
което превръща страната 
в атрактивна за подобен 
туризъм и съответно за ин-
вестиции в тази сфера. Та-
къв е случаят и с байк-пар-
ка “Шамбала”, отбелязва 
Драгошинов. Според него 
интерес към инвестиции в 
създаването на условия за 
екстремни спортове имат 
и ски курортите Боровец 
и Чепеларе. Първият през 
лятото вече превръща пис-
тите си в байк-парк и беше 
домакин на националния 
шампионат по планинско 
колоездене.

Христо Ласков

90
▶ процента от колоез-
дачите в България пред-
почитат планинското 
пред пътното колоездене, 
твърдят от асоциацията  
за екшън-спортове BAS

300
▶ е минималният брой 
участници, които се очак-
ват на  Shambhala Open 
cup другата седмица


	01
	02
	03
	04
	05
	06
	07
	08
	09
	10
	11
	12
	13
	14
	15
	16
	17
	18
	19
	20
	21
	22
	23
	24

